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Najboljših 
deset 

Najboljših deset športnic 
in športnikov izbi uno vsako 
leto. Tokrat jim je zaploskala 
prepolna dvorana kulturnega 
doma v Juršincih, ki je tudi 
<icer prisrčno pozdravila vse 
nagrajence za lansko leto — 
tako tiste iz množičnega in 
rekreativnega športa kot tudi 
one, ki so mladi, pa so že 
krepko stopili med kolege iz 
vrhunskega športa, pa vse ki 
skrbijo, da imajo novi rodovi 
kakovostne treninge in voljo 
do vrhunskega športa, in na-
vsezadnje tudi tiste organiza-
torje in navdušence, ki sicer 
»v senci«, pa vendarle teme-
ljito prispevajo svoj kamen-
ček v mozaik uspehov rekrea-
tivnega in vrhunskega športa 
v ptujski občini. 

(Foto: M. Ozmec 1. 

GRADNJA HOTELA PRI ZLATEM NOJU 

Prekinili z zasebnikom 
domača rešitev? 

v občinskem izvršnem svetu so 
se v sredo, 15. februarja, odločili, 
da prekinejo pogodbo z lastnikom 
Turistične agencije Kurent Raj-
kom Milutinovičem, s katerim so 
lani podpisali najemno pogodbo 
za bivši dom JLA v Prešernovi uli-
ci šest v Ptuju, kjer naj bi zgradil 
novi hotel visoke kategorije B s 76 
ležišči in porabil 3.180.000 nem-
ških mark. 

Šestega decembra lani je bila 
podpisana tudi gradbena pogod-
ba med Rajkom Milutinovičem 
in Stavbenikom Koper — temelj-
no organizacijo Gradbena opera-
tiva Ljubljana. Gradbeniki so 
pripravljalna dela pričeli, preden 
so prejeli denar. Do prejšnjega 
tedna jim Milutinovič kljub 
obljubam ni plačal teh del v 
vrednosti 154.000.000 dinarjev. 
Po prvem roku za plačilo — sed-
mih bančnih dnevih — je bil v 
decembru podpisan prvi aneks h 

gradbeni pogodbi, nato še dva. 
Zadnji rok je potekel 10. februar-
ja. 

V torek, 14. februarja, naj bi se 
vodstvo skupščine občine, izvrš-
nega sveta in izvajalca del sesta-
lo z lastnikom turistične agencije 
Kurent in se z njim pogovorilo. 
Na sestanek ga ni bilo - poslal 
je telefax, v katerem poudarja, 
da od gradnje ne odstopa in da 
še vedno išče denar, ni pa pripra-
vljen pri gradnji sodelovati z ne-
katerimi delovninii organizacija-
mi. V občinskem izvršnem svetu 
so namreč medtem, ko so čakali 
na denar ~ Milutinovič je več 
podobnih gradenj načrtoval tudi 
v drugih slovenskih mestih, ven-
dar so v Ptuju prišli najdlje tudi 
zaradi hitrih postopkov, da ne bi 
bilo izgovorov na račun admini-
stracije -- pričeli konkretne po-
govore tudi s ptujskimi organiza-
cijami združenega dela in večji-
mi turističnimi organizacijami. 
Ena izmed njih — KOMPAS -
je pripravljena prevzeti investi-
torstvo pod pogojem, da se pre-
kine pogodba z Milutinovičem. 
V Ptuju je pripravljena investira-
ti od 3 do 4 milijarde dinarjev. 

Izvršni svet se je sestal tudi s 
predstavniki večjih organizacij 
združenega dela v občini in jih 
seznanil s predvidenimi načini fi-
nanciranja. Ptujsko združeno de-
lo je pri uresničevanju posamez-
nih projektov pripravljeno sode-
lovati skladno s svojimi mož-
nostmi. Po današnjih ocenah je 
vrednost objekta Pri zlatem noju 
deset milijard dinarjev. Izvršni 
svet je tudi sklenil, da se mora 
Stavbenik do 18. februarja odlo-
čiti, ali je pripravljen graditi ob-
jekt za trg ali ne. Po zadnji infor-
maciji da. Tako so odločeni tudi 
drugod. 

Kljub omenjeni odločitvi iz-
vršnega sveta še naprej obstajajo 

možnosti za Rajka Milutinoviča, 
saj bo, če bo dobil denar, lahko 
le-tega uporabil za nakup Zlate-
ga noja ali pa za gradnjo v Ptuj-
skih toplicah, kjer je tako ali ta-
ko že nameraval graditi. V enem. 
mesecu mora občina poiskati 
kupca objekta. Izvršni svet je 
imenoval posebno komisijo, vodi 
jo Alojz Gojčič, da pripravi vse 
notrebno in poišče najboljšega 
ponudnika za gradnjo za trg ter 
pripravi koncept bodoče skupne 
organizacije, ki bo prevzela inve-
stitorstvo. 

Kakorkoli že, tako, kot se je 
zapletlo, se bo tudi odpletlo. Če-
tudi obljubljenih mark ne bo, bo-
mo Ptujčani oziroma naše turisti-
čno gospodarstvo bogatejši za 
nov posteljni fond, ki bo gotovo 
prava injekcija nekaterim. Denar 
naj bi prišel iz domačih logov --
v glavnem ptujskega gospodar-
stva, kar je vnovični dokaz več, 
da se je treba zanesti le na svoje 
vire in da nihče od drugod ne bo 
prevzemal občinskih odgovorno-
sti za nek razvoj, v tem primeru 
turističnega gospodarstva. Neko-
ga pa bi kljub temu moralo biti 
sram! 

MG 

Pred 
občinsko 

kandidacijsko 
konferenco 
Pred včerajšnjo konferenco sta 

sc v ponedeljek sestali predsed-
stvi občinske konference Sociali-
stične zveze v Ptuju ter ptujskega 
občinskega sindikalnega sveta. 

Obravnavali sta potek temeljnih 
•kandidacijskih konferenc v kra-
jevnih skupnostih in združenem 
«elu. Ugotovili sta, da je bilo do 
roka na občinsko konferenco 

dostavljenih 33 zapisni-
kov temeljnih kandidacijskih 
Konferenc v krajevnih skupno-
"-̂ ih, ki se jih je udeležilo 573 
predstavnikov, in 45 zapisnikov 

temeljnih kandidacijskih kon-
ferenc iz organizacij sindikata, ki 
se jih je udeležilo tisoč in šest 
Uudi. Možnim kandidatom so na 
konferencah dali podboro tako: 
'^arko Bule 44 konferenc, Ja-
nez Drnovšek je dobil podporo v 
24 temeljnih kandidacijskih kon-
'erencah, Tomaž Kalin v 2, Goj-
ko Stanič v 4, Dušan Šinigoj v 

Vinko Vasle pa v 5. 

d.l. 

Trstenjaku 
zmaga in 

državni rekord 
v Beogradu je bil tradicional-

ni turnir republik in pokrajin v 
streljanju s standardnim zračnim 
orožjem, na njem pa se je izjem-
no odrezal ptujski strelec Alojz 
Trstenjak. Zmagal je namreč v 
tekmovanju članov s pištolo z re-
zultatom 575 krogov in postavil 
nov državni rekord (na novih tar-
čah). Prvo mesto si je priboril z 
natančno zadnjo serijo strelov 
(97), saj sta enak rezultat dosegla 
tudi strelca Srbije Simič in Milo-
ševič. V skupni uvrstitvi je repre-
zentanca Slovenije osvojila tretje 
mesto za Srbijo in Hrvaško. 

l.k. 

UVODNIK 

»Lop« po direktorjih 
Izvajanje družbene reforme je nujna in neodložljiva naloga, 

saj je bistvena za izhod iz krize, pa tudi za obnovo socializma, ali 
kot je zadnje čase v.vf pogosteje slišati, za razvoj novega jugoslo-
vanskega socializma. Vse težji ekonomski in politični položaj pa 
zahteva tudi zaostrovanje politične in DELOVNE odgovornosti v 
vseh družbenopolitičnih skupnostih in ozdih. 

Že sedaj je jasno, da bodo pri vseh kratkoročnih posledicah 
treh bistvenih reform glavnino bremena nosili v glavnem delavci, 
zato si v sindikatih prizadevajo, da bi v.se negativne učinke čimbolj 
omilili. Delavski (lahko hi zapisal tudi delavni) razred je že sedaj 
na robu preživetja, kar skupaj s težavami v združenem delu že kar 
močno razjeda delovno vnemo in strpnost. 

Smo sredi polaganja računov o lanskem poslovnem letu, ko 
povsod bolj ali manj uspešno odločamo in tehtamo (ne)uspešnost 
poslovanja, ki v nekaterih (ne)delovnih okoljih .še tega naziva ne za-
služi. Obravnava poslovnih poročil po zaključnih računih je te dni 
zagotovo eno najpomembnejših opravil, pa tudi vzrok za številne 
razprave in ogovarjanje. V sindikatih so pripravili kup navodil in 
priporočil, tudi o dolžnostih »poslovodnih organov pri tem, še pose-
bej pa o njihovi odgovornosti in individualni krivdi v primeru slabe-
ga gospodarjenja. Enostavneje povedano, delavce .so spet spomnili 
na pravico in dolžnost, da lahko svoje direktorje pokličejo na odgo-
vornost, če ugotovijo, da opravljajo svoje delo neuspešno ah nestro-
kovno. Tako je oh akciji zaključnih računov obvezno potrebno oce-
niti tudi uspešnost »poslovodnega organa«. In če delavci ugotovijo, 
da o uspešnosti ni ne duha ne sluha, imajo pravico svojemu direk-
torju spodmakniti stolček, kar je v skladu z zakonom o podjetjih. 

Žal pa so tudi v takšnih (redkih) primerih naši delavci premah 
resni in odločni, kajti tudi v ptujski občini je kar nekaj primerov, da 
so direktorji po nezaupnici v »stari firmi« dobili v drugi organizaciji 
podoben aH še boljši stolček. In nedvomno je med številnimi nega-
tivnimi pojavi tudi ta eden tistih, ki dajejo pečat našemu (ne ravno 
rožnatemu) stanju. 

M. Ozmec 

Ptujski kurenti 
v Ameriki 

Kljub težavam z Jatom zaradi prestavitve poleta je sedem ptuj-
skih kurentov s svojo maskoto vendarle odpotovalo prek velike luže v 
Združene države Amerike, kjer so preživeli prijetnih in tudi precej 
dragih 8 dni. Nepozabni so bili predvsem zadnji dnevi svetovnega pr-
venstva v alpskih disciplinah, ko so kurenti uspešno bodrili naša de-
kleta v ženskem veleslalomu in fante v moškem slalomu. Poleg tega 
pa so si kurenti ogledali še Chicago, Vail in Denver. Več o njihovem 
potepanju po Ameriki pa kdaj drugič. 

-OM 

Naši kožuharji so na prizorišču svetovnega prvenstva v Vatlu pritegnili 
veliko pozornosti. 

Pred sejami zborov SO Ptuj 
Predsedniki zborov skupščine občine Ptuj so 

sklicali ločene seje te bodo v ponedeljek in to-
rek — in predlagali dnevni red. Večina gradiva za 
posamezne točke je bila poslana vodjem delegacij 
že skupaj z vabili za seje, preostalo gradivo pa so 
prejeli v začetku tega tedna skupaj z mnenji in sta-
lišči odborov pri posameznih zborih. Prejšnji te-
den so se namreč sestali odbori vseh treh zborov 
in skupaj s pripravljale! gradiv podrobneje obrav-
navali vsebino. S svojimi mnenji in stališči odbori 
veliko prispevajo k oblikovanju stališč v temeljnih 
delegacijah. 

Na sejah vseh treh zborov bo prav gotovo naj-
več razprave pri poročilih o cestnem, komunalnem 
in stanovanjskem gospodarstvu v občini. Na sejah 
odborov so dobro ocenili vsebino poročil in pod-
prli predlagane usmeritve. 

Zbori naj bi tudi potrdili sklepe o uresničevanju 
zdravstvenega varstva v občini, ki jih je oblikovala 
posebna delovna skupina na podlagi polemične 
razprave na decembrskem skupnem zasedanju 
zborov. Sprejeli naj bi finančni načrt za leto 1989 
in za sofinanciranje zdravstvenih objektov iz sred-
stev občinskega samoprispevka; pripravil ga je od-
bor za nadzor nad zbiranjem sredstev in njegovo 
razporeditvijo. Sprejeli bodo še program dela /bo-
rov občinske skupščine za leto 1989, opravili voli-
tve in imenovanja ter obravnavali delgalsk.i \ pr;i 
sanja, pobude in predloge. 

Zbor združenega dela in zbor krajevnih skupno-
sti pa imata v skladu s svojimi pristojnostmi na 
dnevnem redu še sklepanje o več predlogih ter o 
osnutkih odlokov in sklepov. 

Na razširjeni seji predsedstva SO Ptuj 21. febru-
arja pa so se dogovorili, da se dnevni red razširi z 
izvolitvijo predsednika in članov izvršnega sveta 
SO F*tuj. Kot je znano, je kandidat za predsednika 
izvršnega sveta sedanji podpredsednik Tone Čeh, 
ki je dobil enotno podporo na vseh 78 temeljnih 
kandidacijskih konferencah v občini. Zato bo ob-
činska konferenca SZDL R u j tudi predlagala de-
legatom zborov, da izvolijo za predsednika izvrš-
nega sveta Toneta Ceha, sam pa bo v skladu s po-
slovnikom predlagal še podpredsednika in člane 
izvršnega sveta. Predlog bo prej usklajen s pristoj-
nimi kadrovskimi organi v občini. 

Predsednik skupščine Gorazd Žmavc pa bo de-
legatom zborov dal tudi predlog za začetek po-
stopka za njegovo predčasno razrešitev dolžnosti 
predsednika skupščine. V predlogu je navedel, da 
je s I. 2. 1989 prevzel odgovorne naloge namestni-
ka glavnega direktorja Iskre Delte, da pa je in bo 
do vključno 28. februarja v celoti odgovorno in s 
polnim delovnim časom opravljal naloge predse-
nika SO Ptuj. 

F F 

V Ormožu ne poznajo težav z vodo 
v ormoški občini za zdaj nimajo težav pri oskrbi z vodo. Gasilci 

do sedaj niso pripeljali nobene cisterne z vodo. Kot je povedal direk-
tor komunalnega podjetja Ormož Ivan Zadravec, je dobra oskrba po-
sledica umetnega bogatenja podtalnice. Zanjo so se odločili pred pe-
timi leti in pokazalo seje , da so imeli prav. Tudi višinski predeli ima-
jo dovolj vode, zaenkrat pa so brez težav tudi v krajevnih skupnostih 
oziroma naseljih, kjer še nimajo vodovoda. 

Ob regulaciji potoka Sejanci so odvečno vodo speljali v Pesnico, 
pred iztokom pa montirali mehki jez izdelek kranjske Save, ki za-
držuje vodo, nekaj vode pa so speljali po kanalih v neposredno bliži-
no vodnjakov. Tako umetno bogatijo podtalnico. MG 



2 - DRUŽBA IN GOSPODARSTVO 23. februar 1989 — TEDNIK 
šE O PREKINITVI DELA V 

AVTOZRAČNICAH 

Razlika je manjša 
14. februarja je v Kranju zasedal delavski svet temeljne organi-

zacije Tovarne avtopnevmatike in razpravljal o zahtevah delavcev iz 
ptujske Avtozračnice. Anali/a je pokazala, da je zdajšnja razlika med 
osebnimi dohodki v ptujski enoti in tozdu Avtopnevmatika dvesto ti-
sočakov in da gre v bistvu za razliko šestnajstih odstotkov. I b je v 
glavnem posledica plačila kakovosti, ki pa ni socialna, temveč eko-
nomska kategorija, plačilo zanjo pa dobijo tisti, ki kakovost dosežejo. 
Ptujčani morajo popraviti odstotek dosežene prve kakovosti. 

Bistveno kakovostnih normativov ne bodo popravljali, za osnovo 
pa bodo uporabljali dosežene normative iz leta 1988. Rok za izdelavo 
delovnih normativov je avgust 1989, dodatek za neprekinjeno delo pa 
pripada le nekaterim delavcem oziroma je vezan le na nekatera delo-
vna mesta, zlasti še tam, kjer se stroji neprekinjeno vrtijo. Do konca 
letošnjega avgusta pa naj bi sprejeli oziroma spremenili analitične 
ocene delovnih mest. Stavkovni odbor je po sklepu seje delavskega 
sveta odgovoren, da s stališči seznani zaposlene. Zapisnik bo obja-
vljen na oglasni deski. 

Očitkov, da v Kranju zanemarjajo težave Avtozračnic, niso spre-
jeli. Vodstvo Tapa ocenjuje, d a j e enota na dobri poti, da doseže cilj: 
ustrezno kakovost izdelkov (zračnic). Upoštevati je treba, da so delav-
ci v Gumami delali na drugih delih in nalogah. Pričakovani rezultati 
pa se lahko pokažejo šele čez čas. Zato naj bi delavci v ptujski enoti 
pokazali več strpnosti. 

Sicer pa so z osebnimi dohodki nezadovoljni tudi delavci v Kra-
nju. Delavci ptujske enote Avtozračnice imajo vse možnosti, da svoje 
osebne dohodke izenačijo z dohodki v Kranju, saj je pričakovati, da 
bodo kakovost še naprej izboljševali tako kot v drugem polletju prejš-
njega leta. 

MG 

SKLAD SKUPNIH REZERV 
GOSPODARSTVA OBČINE 

V glavnem za 
prekvalifikacijo delavcev 

Sklad skupnih rezerv gospodarstva ptujske občine je pričel delati 
v letu 1980. V lanskem letu je sredstva v glavnem uporabil za prekva-
lifikacijo delavcev. Odobril je tristo milijonov dinarjev kreditov Agi-
su, Vzmetarni Ptuj, Hiko Olga Meglič in Elektrokovinarju. V prejš-
njem letu pa je najel tudi kratkoročni kredit v znesku štirih milijard 
dinarjev in ga kot kratkoročni premostitveni kredit namenil Tovarni 
glinice in aluminija ter Agisu, prav tako za prekvalifikacijo delavcev. 
Organizaciji sta kredit vrnili v nekaj mesecih, pri tem je sklad ustvaril 
nekaj nad 33 milijonov dinarjev dohodka. 

Lani so tudi izpopolnili akte. Število članic se je v tem letu 
zmanjšalo s 70 v letu 1987 na 57 predvsem zaradi statusnih sprememb 
v organizacijah združenega dela. 

Na petkovi skupščini so se delegati odločili, da doseženega skup-
nega dohodka v znesku nekaj nad 73 milijonov dinarjev ne bodo raz-
delili članicam glede na njihova vplačila (zneski bi bili minimalen), 
temveč je to delež, ki ga članice namenjajo za ureditev mestnega stol-
pa. Ptujska občina mora za njegovo ureditev zbrati najmanj 406 mili-
jonov dinarjev. 

V finančnem načrtu za letos je predvideno, da naj bi članice združi-
le v sklad dvesto milijonov dinarjev DO ZR za leto 1988. Realizacija 
pa je vprašljiva, saj se sredstva rezerv v veliki meri uporabljajo za po-
krivanje izgub znotraj sistemov. Po nepotrjenih podatkih večje orga-
nizacije združenega dela v občinski sklad ne bodo ničesar prispevale. 
Glede na nove predpise pa je bodočnost teh skladov vprašljiva. Na 
skupščini so sprejeli tudi načrt delitve skupnega dohodka za letos. 

Skupščina je tudi potrdila nekaj kadrovskih sprememb: za pred-
sednika izvršnega odbora sklada so imenovala Antona lica, za nova 
člana odbora pa Mladena Milanoviča in Martino Turk. MG 

Z JOŽETOM BOTOLINOM O ZLATEM NOJU IN DRUGIH TURISTIČNIH 
NAČRTIH V OBČINI 

»Turizem je stvar celega 
gospodarstva« 

o gradnji hotela Pri zlaiem no-
ju smo v zadnjem času veliko go-
vorili. pa glede na govorice in na-
tolcevanje gotovo premalo. Kak-
šno je trenutno stanje? 

»Govorice so povsem razum-
ljive. Gre za velik poseg v starem 
mestnem jedru in obenem za in-
vesticijo, ki se v mnogočem razli-
kuje od dosedanjih v turizmu. 

Zlati noj smo si v prvotnem 
konceptu omislili kot mestni ho-
tel visoke kategorije B z okrog 80 
posteljami in z vsemi pripadajo-
čimi prostori. Lokacija: bivši 
dom .ILA, Prešernova ulica šest. 

Ptujsko gospodarstvo, pred-
vsem tisti del, ki se ukvarja z go-
stinstvom in turizmom, v prete-
klosti ni imelo primerne akumu-
lacije, da bi lahko vlagalo v grad-
njo novih objektov. Zadnji tak-
šen objekt, ki smo ga zgradili z 
združenimi močmi ptujskega go-
spodarstva, so bile Ptujske topli-
ce. Motel v Podlehniku pa je 
zgradil ljubljanski Petrol. 

Zato smo se ves čas trudili, da 
bi prišli do denarja, pa ne samo 
za Zlati noj. Toplice, tudi za Tur-
nišče, grad Bori. Želeli smo dobi-
ti vire od drugod. 

Lani smo navezali stike s po-
slovnežem z zahoda, ki je sicer 
naš državljan, Rajkom Milutino-
vičem. Ta je dokazoval, da bo 
lahko v gradnjo turističnih ob-
jektov v Sloveniji vložil okrog 
deset milijonov nemških mark. 
Želel je graditi tudi Zlati noj v 
Ptuju. 

Občina je dala lokacijo in stari 
objekt — dom JLA — v časovni 
zakup pod pogojem, da bo Raj-
ko Milutinovič kot lastnik agen-
cije Kurent (turistično-hotelska 
agencija) zgradil na tej lokaciji 
hotel. Ta zakup traja trideset let 
in se po tem roku lahko tudi po-
daljša. Sočasno s prenosom pra-
vic uporabe doma JLA z občine 
na gospoda Milutinoviča je bila 
podpisana tudi gradbena pogod-
ba med koprskim Stavbenikom 
— tozd Gradbena operativa Lju-
bljana in Milutinovičem. 

Ta pogodba je v prvi fazi ure-
jala: odstranitev starega objekta, 
raziskave, projektiranje in grad-
njo objekta. Stavbenik je pričel 
delati konec lanskega leta. Ta 
dela so obsegala pripravo, ruše-
nje starega objekta in pripravo 

novega projekta. V času od pod-
pisa gradbene pogodbe pa do 10. 
februarja je prišlo do večkratnih 
odlaganj uresničitve tistih dolo-
čil pogodbe, ki se nanašajo na 
njeno bistvo - to je zagotovilo 
sredstev. Prenos tega 'denarja ni 
bil opravljen in to kljub doda-
tnim zagotovilom poslovnih 
bank na zahodu, da denar bo. 

Glavni argument investitorja 
za tako >odlašanje< je v poveča-
nem poslovnem riziku glede na 
politično in gospo^iarsko stanje v 
Jugoslaviji. To je vzrok, da ban-
ke v tujini brez supergarancij in 
dodatnih zavarovanj niso pripra-
vljene opraviti prenosa denarja 
predvsem za zasebni sektor. To 
je gotovo ena od objektivnih te-
žav. Nesporno pa je, da je objekt 
v takem stanju, da moramo ukre-
pati. 

Zato se j e občinski izvršni svet 
odločil, da prekine pogodbo z 
lastnikom Turistične agencije 
Kurent Rajkom Milutinovičem. 
Gradbena organizacija je v ne-
mogočem položaju, izvaja dela, 
ni pa prejela še nobenega plači-
la. Predlagali smo, da se z druga-
čnim načinom financiranja zgra-
di ta objekt«. 
Kakšne predloge imate? 

»Izvajalec mora v prvi fazi 
graditi objekt za trg. To so pri-
pravljene storiti tudi nekatere 
druge gradbene organizacije. Ne 
glede na to, kateri predlog bo ob-
veljal. za vse potrebujemo čas. 

Turizem ni dejavnost, ki bi se 
lahko reproducirala iz lastnih vi-
ro\. Sredstva za razvoj turizma, 
predvsem za naložbe, mora zago-

tavljati širše gospodarstvo. To ni 
naša ugotovitev, to je potrdila 
praksa drugod. 

Vsi rentabilnostni računi kaže-
jo, da lahko kakršenkoli hotel 
posluje, če je vsaj polovica sred-
stev tako kakovostnih, da skozi 
takojšnje anuitete ne obremenju-
jejo poslovanja, zato predlaga-
mo, da bi v Ptuju združevali 
sredstva gospodarstva z različni-
mi oblikami. 

Ena od variant je, da hi bila to 
delničarska družba, nosilec pa ena 
od ptujskih delovnih organizacij, 
ki se ukvarja z gostinstvom, hote-
lirstvom in turizmom. Druga vari-
anta pri istem viru — znova sred-
stva gospodarstva — pa je ustano-
vitev skupnega podjetja >Zlati 
noj<. To skupno podjetje hi ustano-
vile delovne organizacije. Vir zdru-
ženja bi bila sredstva za nova de-
lovna mesta. 

Ta zamisel občinskega izvršne-
ga sveta ni bila najtopleje spreje-
ta. Potrebno pa je poudariti, da 
turizem ni dejavnost, pri kateri 
bi bil vpliv na rast družbenega 
proizvoda direktno merljiv. Turi-
zem je dejavnost, kjer so ti rezul-
tati slabo merljivi. Nesporno pa 
je, da se v dobrem turizmu razvi-
ja tudi drugo gospodarstvo. 

Nekatere ptujske organizacije 
združenega dela so pripravljene te 
predloge podpreti in se o njih po-
govarjati. Za vlaganja v naš turi-
zem se zanimajo tudi turistične 
organizacije od drugod. Te naj bi 
združile del denarja. 

Naša naloga je. da v enem me-
secu oblikujemo obliko te bodoče 

delovne organizacije in zaokroži-
mo finančno konstrukcijo. I^ri 
gradnji tako specifičnega objek-
ta, kot je hotel, mora biti kupec 
znan.« 

Kaj pa gospod Milutinovič, če 
se medtem pojavi z denarjem: ka-
terega od turističnih objektov mu 
ponujamo ? 

»Mi gospodu Milutinoviču ne 
/apiramo vrat. Objekt se gradi za 
trg, to pomeni, da ga lahko on v 
enakem aranžmaju, kot ga je 
imel sklenjega, kupi. V Ptuju je 
več turističnih objektov, katerih 
bodočnost moramo v kratkem 
času opredeliti. 

Drugi turistični objekt je hotel 
v Toplicah brez tega ne bo 
razvoja. Tretji je grad Turnišče. 
Zanimanje je. Potem je grad Bori 
— objekt je v gradbenem smislu 
saniran. Potrebuje vsebino — de-
javnost in lahko zaživi turistično. 
Poleg teh velja omeniti številne 
objekte na območju Haloz in 
Slovenskih goric. Ne nazadnje 
moram omeniti projekt motela 
Podlehnik. Njegova zasedenost 
je že takšna, da narekuje poveča-
nje števila postelj. 

Velike možnosti ponuja še 
gradnja avtoceste Šentilj —Za-
greb. Sla bo tudi skozi našo obči-
no in kazalo bi, da bi del njenega 
tranzita privabili v naše turisti-
čne objekte. Nekaj jih bo treba 
še zgraditi. 

Milutinovič ima vse možnosti, 
da se vključi v nadaljnjo gradnjo 
in realizacijo objekta >Pri zlatem 
noju< ali pa pri drugih turističnih 
objektih.« MG 

Dejanja za razvoj 
Obrtna cona je in ni # Študija o 

d robnem gospodarstvu naj bi nakaza-
la bodoči razvoj • Prizadevanja za 
obr tno zadrugo • Pri davkih boljše 
kot drugod - najnižja s topnja davka 
• Nelojalna konkurenca v avtopre-
vozništvu • Med delavci v obrti in v 
združenem delu ni razlik pri plačeva-

nju družbenih obveznosti , razen v 
zdravstvu 

Na sobotnem zboru ormoških obr-
tnikov je bilo slišati marsikaj , v glav-
nem pa so se pogovarjali o bodočno-
sti in o osnovah zanjo. Sodelovalo je 
blizu devetdeset obrtnikov. Pri tem je 
zelo razveseljivo, da so jim prisluhnili 
najodgovornejši v občini: predsednik 
skupščine občine Milan Ritonja, 
predsednica izvršnega sveta Majda 
Lukner, predsednik komiteja za druž-
beno planiranje, razvoj in gospodar-
ske zadeve Janez Zadravec, predstav-
nik Zveze obrtnih združenj Slovenije 
Jože Špilak, vodja skupnih služb si-
sov družbenih dejavnosti občine Or-
mož Vili Trofenik, predsednik občin-
ske konference Socialistične zveze 
Vlado Kovačič, vodja ekspoziture 
KBM v Ormožu Milica Križe, Stanko 
Medik iz uprave za družbene prihod-
ke in nekateri drugi. 

Ormoški obrtniki so v soboto imeli 
tudi skupščino, na kateri so sprejeli 
zaključni račun za prejšnje leto. Poleg 
tega so izvolili tri nove člane v izvršil-
ni odbor in enega v skupščino. Pred-
sedniku združenja Rudiju Plavcu pa 
bosta v bodoče pomagala dva pod-
predsednika: Franc Cvetko in Franc 
Zemljič mlajši. 

Po skupščini so se obrtniki sestali 
na zboru. Predsednik združenja je v 
kratkem poročilu o delu navedel naj-
pomembnejše dosedan je in bodoče 
naloge. Poročal je o delu pri študiji o 
drobnem gospodars tvu. Ta naj bi bila 
končana do 15. aprila. Delo ekonom-
skega centra iz Mar ibora nadzoruje 
poseben projektni svet. Obrtniki pri 
delu sodeluje jo in da je jo predloge. 
Zadnj i se nanaša jo na kooperaci jo 
med obrtniki in organizacijami zdru-
ženega dela. zman j šan je prispevkov 
in družbeno pomoč pri nakupu zem-
ljišča v obrtni coni. 

Njegovo poročilo je dopolnil tajnik 
Anton Kirič in povedal , da se v zad-
njih dveh letih v ormoški občini števi-
lo obrtnikov ni bistveno povečalo. 
Številka se giblje med 155 do 160. La-
ni je osemnajst obrtnikov obrt odjavi-
lo, petnajst pa prijavilo. Marija Vesel-
ko je govorila v imenu gostinske sek-
cije. V ormoški občini je šestnajst za-
sebnih gostincev, od tega tri gostilne 
in trinajst bifejev. V zadnjem času se 
srečujejo z vedno večjimi težavami. 
Tudi avtoprevoznikom ni boljše. Ni-
majo dela, kar dve tretjini članov -
t renutno jih je'v občini prijavljenih 31 

išče delo zuna j občine, pri tem pa 

doma dela jo avtoprevozniki od dru-
god. Prizadevajo si za ustanovitev za-
druge. Pričakovali so, da b o d o usta-
novili podružnico avtoprevozniške 
zadruge iz Maribora. Niso se dovolj 
potrudili , zato je nimajo. Seda j iščejo 
rešitev v okviru obrtne zadruge, v ka-
teri na j bi se povezali vsi obrtniki or-
moške občine ne glede na dejavnost . 
Vodstvo združenja si zanjo zelo priza-
deva. Morala pa se bo ukvarjati z raz-
vojem in raziskavo trga, drugačne ne 
potrebujejo . 

Avtoprevoznikom pri reševanju nji-
hovih težav pomaga tudi občinski iz-
vršni svet. 

Predsednik skupščine občine MI-
LAN R I T O N J A je povedal, da se v 
ormoški občini srečujejo s specifični-
mi težavami. Vsak, ki pride od dru-
god, bi rad imel vse na krožniku — 
obratovalnice bi ustanovili le, če bi 
jim vse skupa j podarili . Zatika se pri 
denar ju in kadrih. Možnosti iz prejš-
njih let niso uspeli izkoristiti. Obr tno 
cono so seda j dobili, nihče pa ne ve, 
od kod denar za n jeno ureditev. 

M A J D A L U K N E R , predsednica 
občinskega izvršnega sveta, je pove-
dala, da razmišl jajo o možnostih 
skupne gradnje v obrtni coni. Po nje-
nih besedah se v ormoški občini sre-
čuje jo z neko vrsto pionirskega dela v 
tej dejavnosti , saj tradicije ni. Glede 
sklada za d robno gospodars tvo je de-
jala, da bi ga vsi imeli, ko pa je treba 
prispevati denar , takrat pa n a j bi ga 
ne bilo. Prepričana je tudi, da so v 
zadnjem času v Ormožu neka j le na-
redili v korist obrti. Imajo najnižji da-
vek v Sloveniji in veliko olajšav. 

JOŽE ŠPILAK iz Zveze obrtnih 
združenj Slovenije ni skrival navduše-
nja nad dobrim obiskom obrtniškega 
zbora. Takšne udeležbe, kot je bila v 
Ormožu, ni skora j nikjer. V svoji raz-
pravi je predvsem omenja l razvoj. Ta-
ko obrtniki ne bi smeli izgubljati časa 
zaradi nekaterih birokratskih zadev, 
kot je bil to pr imer s poslovnimi knji-
gami, čeprav pa si je po t rebno priza-
devati, da pri nj ihovem nas ta janju so-
delujejo. Zakona brez obrtnikov ni 
mogoče »krojiti«. Gre za veliko fir-
mo, ki ima 60 tisoč ljudi, in ta \ repu-
bliškem merilu mora neka j pomeniti . 

Na zboru so obrtniki povedali mar-
sikaj — v glavnem pa o težavah, s ka-
terimi se dnevno srečujejo in za kate-
re so imeli že v preteklosti zagotovilo, 
da jih bodo rešili. Gre za dolžnisko-
upniško razmerje, prometne davke in 
drugo. MG 
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Čestitke Nežki Krambergerjevi 
Devetdeset let življenja je izje-

men dar narave, ki so ga deležni 
e redki, izbrani ljudje. Med take 

spoštovanja in občudovanja 
vredne ljudi prav gotovo spada 
tudi Nežka Kramberger iz Me-
olove 4 v Ptuju. Spoštovanje in 
občudovanje zasluži predvsem še 
zaradi tega, ker je v 90-letnem ži-
vljenju toliko pregarala, pretrpe-
la in doživela kot le malokdo. 
Kljub temu pa je še ohranila te-
lesno moč in duševno bistrost, ki 
se lahko kosa z desetletja mlajši-
mi-

Nežko Krambergerjevo spo-
štujemo tudi zato, ker je bil njen 
dom v Novi vasi pri Ptuju (sedaj 
je to že mestno območje in spada 
v KS Franca Osojnika) shajališče 
naprednega delavskega gibanja 
že pred vojno in središče gibanja 
OF v letu 1941. Poročila se je s 
Francem Krambergerjem, na-
prednim delavcem v Železniških 
delavnicah v Ptuju, kjer je že leta 
1928 postal član KP. Naravno 
nadarjena in načitana žena Než-
ka mu je bila pri zahtevnem ile-
galnem delu vedno v veliko po-
moč in oporo. 

Posebno pomembno je to po-
stalo po vdoru okupatorja, ko je 
vsa družina začela aktivno delo-
vati v OF. V njihovi hiši je bila 
javka za aktiviste širšega območ-
ja severovzhodne Slovenije. V hi-, 
ši so tudi pripravljali prvo parti-
zansko tiskamo na našem ob-
močju, imeli so radijski sprejem-
nik in zbirali drugi potrebni ma-
terial. Vsi v družini so delali za 
OF, opravljali kurirske poti in ši-
rili ilegalni tisk. Okupator je zve-

del za njihovo delo, decembra 
1941 so vdrli v njihov dom. Are 
tirali so Nežko in obe hčerki — 
Štefko in Mileno. Moža Franca 
Krambergerja na srečo ni bilo 
doma, izognil se je aretaciji, de-
lal naprej v ilegali, se pridružil 
Lackovi četi in padel v junaškem 

boju v gozdiču Laze pri Mostju 
8. avgusta 1942. 

Nežko s hčerkama Štefko in 
Mileno so po aretaciji mučili v 
ptujskih in mariborskih zaporih, 
jih ločili in odpeljali v razna ta-
borišča smrti. Nežko so 6. junija 
1942 odpeljali v žensko koncen-
tracijsko taborišče Ravensbruck. 
Svoja pretresljiva doživetja v ta-

borišču je opisala v spominih, 
objavljenih v Ptujskem zborniku 
II. Naj ponovim le nekaj stavkov 
iz teh njenih spominov: 

»Ko smo drugo jutro kot po 
navadi šle mimo revirskih blo-
kov na delo, so nas paznice na-
ganjale z gumijevkami, da smo 

morale teči mimo barak, od ko-
der se je skozi zaprte rolete sliša-
lo obupno vpitje, ki mi ga ni moč 
pozabiti. Nesrečnicam so trli ko-
sti na nogah in jim odvzemali 
mozeg brez kakršnega koli uspa-
valnega sredstva. Nekatere so 
umrle že pri prvem mučenju, 
druge pri drugem, a najbolj od-
porne so ostale pri življenju še 

po tretjem zverinskem poskusu. 
Nobene nisem več videla; bile so 
v posebni baraki, imenovani >ba-
raka kruljenja<.« 

Veliko podobnega je Nežka v 
taborišču videla, doživela, veliko 
tudi sama pretrpela. Toda njeno 
že od rane mladosti v trdem delu 
utrjeno telo in izredna volja do 
življenja sta ji pomagala, da je 
vse to pretrpela in ostala pri ži-
vljenju. 

V domovino se je vrnila po os-
voboditvi, vrnili sta se tudi hčer-
ki in vse so se dejavno vključile v 
obnovo porušenega, v utrjevanje 
ljudske oblasti in graditev pravi-
čnejše družbene ureditve, za kar 
se je dolga leta pred vojno začel 
boriti njen mož, njun oče: za ve-
like ideale socializma, v katere je 
Nežka vedno verjela in za ures-
ničitev teh idealov delovala. 

Nežka Kramberger je nosilka 
spomenice 1941, zlatega znaka 
OF, več državnih odlikovanj in 
drugih družbenih priznanj. Ob 
njenem 90-letnem jubileju v četr-
tek. 16. februarja, so Nežko obi-
skali na njenem domu predstav-
niki občinskga odbora ZZB 
NOV, CK ZKS, OK SZDL in 
občinske skupščine ter predstav-
niki KS Franca Osojnika in ji če-
stitali k izjemno visokemu ži-
vljenjskemu jubileju. Posebno 
prisrčno pa je bilo njeno sreča-
nje • z delegacijo pionirjev OŠ 
Franca Osojnika Ptuj, ki tudi ni-
so pozabili na njen jubilej. 

Z vsemi, ki so ji prišli čestitat, 
se je Nežka zadržala v prisrčnem 
in živahnem pogovoru. Pri tem 
se je jubilantka znova potrdila s 
svojo vedrino in smislom za šalo. 

V imenu vseh dobro mislečih 
ljudi in v imenu uredništva Ted-
nika ji želimo, da bi ob skrbi in 
pozornosti otrok, vnukov in 
pravnukov srečno živela še veli-
ko let! 

Franc Fideršek 

Nežki so čestitali pionirji OŠ Franca Osojnika Ptuj; v ospredju Milan 
Lacko, predsednik OO ZZB NOV Ptuj. 

Foto: M. Ozmec 

Govori se.. . 
.. .da je bil Mihševičporažen sredi 

Beograda. Prosimo, brez panike in ne-
strpnosti. Dovolite, da piijasnimo. za 
kaj gre. Na tradicionalnem turnirju re-
publik in pokrajin r streljanju s stan-
dardnim zračnim orožjem so oh koncu 
tekmovanja članov s pištolo imeli trije 
strelci enak rezultat — 575 krogov, kar 

je državni rekord z norimi tarčami. To 
so bili Simič in SUloševič Pet ar • iz re-
prezentance Srbije ter .Alojz Trstenjak 
(Ptujčani iz reprezentance Slovenije. 

Prvo mesto je zaradi boljše zadnje seri-
je osvojil Trstenjak m on je tudi novi 
državni rekorder. Poraženca sta torej 
Simič in Miloševič. oba tudi odlična in 
znana strelca. Vidite, do kam lahko pri-
pelje nepopolno poročanje 'če ste po pr-

vem stavku zastali in pomislili na kaj 
drugega . 

... da hi si direktor ene najbolj žen-
skih firm r Ptuju zaslužil za osmi ma-
rec darilo. Sajbolj primerno darilo hi 
bil avto. .\ori direktor te dolgoletne fir-
me namreč oh sobotah ponoči sede za 
volan 'svojega- avtomobila in delavke 
razvozi na njihove domove. Tako se no-
bena ne more izgovarjati, da zaradi av-
tobusa. ki ga v soboto ni. ne more priti 
v nočni del službe. 

75 LET MAESTRA JOŽETA GREGORCA 

Ne smeš biti povprečen 
Profesor Jože Gregorc te dni 

sprejema številne čestitke ob svo-
jem 75. jubileju. Sam pravi, da 
ne reče rad »na stara leta«, saj je 
človek toliko star, kolikor se po-
čuti. In Jože Gregorc je mlad, 
mlad po srcu, mlad, ker je rad v 
družbi mladih, mlad, ker v prije-
tni družbi in ob kupici rujnega 
ostane do zgodnjih jutranjih ur. 
Tudi sicer je bolj »nočni člo-
vek«; zjutraj rad dolgo spi, noč 
pa je čas, ko šele prav začne žive-
ti. Pa ga je kar lahko razumeti. 
Vsi nastopi so bili običajno zve-
čer, in kot je med umetniki nava-
da, so po nastopu sedli in še kak-
šno rekli — tja do belega dne. 

Kdo pa je Jože Gregorc? Diri-
gent, pevec, igralec, direktor 
glasbene šole ali filharmonije, 
mednarodni maestro renesanse, 
skladatelj, glasbeni pedagog? 

Jože Gregorc brez glasbe ni 
Jože in obratno. Bo pa najbolj 
držalo in najlepše bo povedano z 
njegovimi besedami; »Za prave-
ga moškega je ženska božji dar 
m to slednje je zame glasba. 
»Glasba spremlja Jožeta Gregor-
ca že iz otroških let. Petje, muzi-
ciranje je imelo v njegovi družini 
že tradicijo. Oče je dobro pel, 
'gral kitaro, mama Dunajčanka 
je Igrala citre, sestra je bila odli-
čna pevka, Jože pa je s 15 leti 
poučeval violino. Rodil se je v 
Pulju, osnovno šolo končal v 
Murski Soboti, kjer je obiskoval 
se nižjo gimnazijo in jo končal v 
Mariboru, doštudiral v Ljublja-
ni, dirigiranje specializiral na 
'Junaju. Cas, ki ga je preživel v 
Prekmurju, je zapustil v njem ne-
'zbnsen pečat. Veliko tistega ča-
sa je preživel z Romi, jih učil no-
M ga je učil igrati 
'Madžar. Nič se nista razumela 
Jakrat in vendar je prav glasba 
"'•a tista, s katero sta se sporazu-
"levala. Pravi, da nam talent ni 
n'ti toliko pomemben, kot je lah-
ko odločilno okolje; in po okolju 
se razvija telent. Veliko je igral z 
.•^omi. njihov občutek za glasbo 
Je izreden, in če k temu dodamo 

ravnino Prekmurja, je tej glas-

bi dan čar, mehkoba, neoprcde-
Ijiv občutek krhkosti v nasprotju 
z glasbo hribovitih predelov, na 
primer alpskih poskočnic. Muzi-
ka je in ostaja odsv pokrajine, v 
kateri nastaja. 

Jože Greogrc meni zase, da je 
imel srečno življenje. Bil je že pri 
šestih, sedmih letih pravi virtuoz, 
po katerega so prišli s štirimi ko-
nji, in ker so bili nastopi v no-
čnih urah, se je že takrat obliko-
val njegov bioritem, po katerem 
je najbolj ustvarjalen v nočnih 
urah. Po njegovem mnenju v ča-

su njegove mladosti ni bilo člo-
veka, ki ne bi imel posluha, veli-
ko več ljudi kot danes je igralo 
kakšen instrument in veliko več 
se je prepevalo. Otrok brez po-
sluha ni, le ukvarjati se je treba z 
njimi. Res pa je tudi, da včasih 
ni bilo radia, televizije in ljudje 
niso imeli drugega, kot da so so-
delovali v gledališki skupini, 
zboru, orkestru in so komaj ča-
kali, da so spet lahko šil na vaje. 

Prepričan je, da imajo zborovo-
dje danes težje delo, kot ga je 
imel on, zakaj v njegovih časih 
so ljudje še znali peti. 

Namenoma sva v pogovoru 

obšla statistične podatke, našte-
vanje njegovih služb, orkestrov 
in zborov, ki jih je vodil, pevskih 
nastopov in gledaliških upodobi-
tev, njegova priznanja in nagra-
de; pa ne samo zato, ker je tega 
veliko, ampak predvsem zaradi 
tega, ker bi ga radi predstavili 
kot človeka, ki je glasba, ki ga 
brez glasbe ni. Ker bi ga radi 
predstavili kot dirigenta, ki ves 
koncert kaže publiki hrbet in 
mora obvladati poleg zbora, or-
kestra pred seboj tudi publiko, ki 
ga vidi le od zadaj, njegov hrbet 
in dirigentsko palico. Pravi, da je 

pomembno že, kako prideš na 
oder, da je važno, kako stopiš 
pred zbor, orkester. Dirigiranje 
zboru je fizično težje kot pri or-
kestru. V orkestru vsi glasbeniki 
poznajo note, v zboru običajno 
le nekateri. Pomembno pa je, ka-
ko dirigent občuti pesem, sklad-
bo in kako zna to prenesti na 
zbor, orkester, da prepriča tudi 
poslušalce. »Ko dvignem roko, 
sem drug človek,« prav: Jože 
Gregorc, ki je vedno dirigiral v 
fraku in je prepričan, da mora bi-
ti v dirigentovem hrbtu veliko 
šarma. Na vprašanje, kaj je naj-
raje počel, ali dirigiral zboru ali 
orkestru ali pel, pravi, da odgo-

vor ni težek, zakaj vse je vedno 
počel globoko doživeto in v tisto, 
v kar se je v nekem obdobju vži-
vel, je takrat najraje počel. Tre-
me pred nastopi pravzaprav ni 
poznal in očitali so mu, da je 
prav nesramno miren pred nasto-
pom. O tremi bi lahko govoril le 
takrat, ko je še nastopal kot pe-
vec. Nervoza ga je dajala prej, 
doma, preden se je odpravil na 
nastop. Nemira si ni smel privo-
ščiti; kako bi sicer občutil 
80-članski pevski zbor, če bi pred 
seboj videl nervoznega in nemir-
nega dirigenta. Njegova naloga 
je bila in je še danes vsakega di-
rigenta, da umiri pevce in Jože 
Gregorc pravi, da danes zboro-
vodje še vse prehitro dvignejo ro-
ke; potrebno si je vzeti čas, se 
umiriti in šele zatem zapeti. 

Danes Jože Gregorc ne dirigi-
ra več, ker je to zanj prevelik fizi-
čni napor. Zdaj je našel čas za 
vse tisto, kar bi prej rad delal, pa 
ni utegnil. Kar naprej ga vabijo 
zdaj na ta zdaj na oni koncert, 
zdaj na to, zdaj na drugo vajo, za 
strokovni nasvet, za besedo iz-
kušnje . . . Njegova hiša je vedno 
polna študentov, veliko bere in 
pravi, da je mogoče, da bo napi-
sal še kakšno noto. Še vedno je v 
živem stiku z glasbo, z ljudmi, ki 
jo ustvarjajo in poustvarjajo in 
to ga »gor drži«, kot sam pravi. 

Knjigo življenja Jožeta Grego-
ca smo le na hitro prelistali, pre-
leteli, tuintam skušali pokukati 
tudi v zakulisje. Res bežno je bi-
lo to srečanje, pa vendar dovolj 
dolgo za spoznanje, da je Jože 
Gregorc ena sama muzika, življe-
nje, ki se predaja, vdaja in živi za 
glasbo. Sam je rekel, da je tale 
razgovor sad njegovega minule-
ga dela, dela, v katerem pa si ni 
privoščil, da bi bil povprečen. 

75 cvetlicam v šopku dodaja-
mo tudi v uredništvu spoštljiv 
poklon maestru Jožetu Gregor-
cu, človeku, ki je svoje delo ob-
čutil, ga čustveno doživljal in 
znal vse to prenesti tudi na po-
slušalca, saj tudi sam pravi, da 
mora umetnost temeljiti na ču-
stvih. 

NaV 

»Ko dvignem roko, sem drug človek,« pravi Jože Gregorc. 

NAPOVED RAZSTAVE 

Razstava risb in slik 
Jožeta Tisnikarja 

Od petka, 24. februarja, in tja do 20. marca 1989 bo Pokrajinski 
muzej I^uj v svojem razstavišču ob Dravi gostil umetniška dela slove-
njegraškega slikarja Jožeta Tisnikarja. Dela tega svojstvenega slikarja 
so pravzaprav dodobra zasidrana v zavesti likovnega občinstva, toda 
še vedno sila prepričljiva v svoji neposrednosti in univerzalni prepo-
znanljivosti. 

Skorajda praviloma se predstavitve Tisnikarja pričnejo z orisom 
njegove življenjske zgodbe. Ta je res samosvoja, pomenljiva za njegov 
ustvarjalni svet. Jože Tisnikar je bil rojen leta 1928 v Mislinji in od te-
daj ga zaznamuje »samorastniško« življenje. Po vojski, tam leta 1951, 
pristane v slovenjegraški bolnišnici. Tu je zaposlen vse do leta 1983, 
ko je naposled upokojen. 

Trideset in več let dela v prosekturi — secirnici. To je usoda, kjer 
se je življenje nujno srečevalo s smrtjo. Pravzaprav tega ne bo moč ni-
koli doumeti na Tisnikarjev način, kajti tu vstajajo podobe nekaj tisoč 
umrlih v imaginarnih srečanjih z njihovimi življenjskimi usodami. Po-
klicna predestinacija je nujno odsevala ustvarjalno. 

Tisnikarjeva umetniška pot je v začetkih samorastniška. K njego-
vemu slikarskemu profilu je veliko prispeval tudi akademski slikar 
Karel Pečko, ki je pred tednom dočakal svojo monografijo. Njuno 
druženje je bilo nedvomno plodno, saj je Tisnikar v tem času »posta-
vil« svoj slog ter opredelil vsebino upodobitev. To je pač oplajal s 
snovjo iz svojega neposrednega delovnega in življenjskega okolja. Sli-
karstvo Jožeta Tisnikarja je težko opredeliti, kljub temu pa ga lahko 
označim kot odslikavo stanj odsotnega, prisotnega samo na točki med 
stvarnim in irealnim, rojstvom in smrtjo, večnostjo in minljivostjo. V 
teh delih ostaja sled, brezčasna in hkrati znana se nam zdi — kot spo-
min! 

Zanimivo je, da večina interpretov Tisnikarjevih del vedno znova 
osvetljuje nekakšna eksistencialna stanja, tesnobo uemtnika. Le-to, 
bolj ali manj, pristno verbalizira in literarizira. To je seveda pričako-
vati, kajti Tisnikarjeve slike že v osnovi zadevajo na vprašanja bivanja 
in umeščanja človeka med živim in mrtvim. Tisnikar nudi pogled na 
eno in drugo stran. Prav v tem, v pozifiji umetnika, ki je v neki središ-
čnici, zamika gledalca, da mu otrpne pogled. 

Predvsem pa kaže gledati na Tisnikarja kot slikarja. In risarja. 
Ob njegovem opusu je moč govoriti ~ za razliko od znanih pristopov 
naivcev — o kontinuiranem slikarskem razvoju. To je seveda možno 
preveriti v različnih obdobjih Tisnikarjevega snovanja, značilnih tudi 
po opredeljevanju vsebine, temah in motivih. Iz formalnega aspekta 
pa je morda dobra kakšna primerjava. Sežet pogled na slikarstvo Jo-
žeta Tisnikarja daje Oto Bihalji-Merin (v uvodu k monografiji iz leta 

1986). Njegov slog razpenja med ekspresivno zaznamovanje podobe, 
nadrealistično »pomensko zastrtost«, ob tem pa lahko zaslutimo pri-
dih barve in svetlobe srednjeveške umetnosti ter »svetlobo duše pittu-
re metafisice«. Zdi se, da je v teh označbah potrebno iskati paralele in 
vrednosti Tisnikarjevega likovnega snovanja. 

Povsem jasno je, da slike nekoliko izstopajo iz celotnega ustvar-
jalnega dela. Res, v njih je Tisnikar dosegel in dosega izjemno mojstr-
stvo. Zdaj bi lahko govorili celo o nekakšni »tisnikarjanski maniri«. 
Nedvomno postaja sila mično vprašanje o njegovem delu po letu 
1983, ko so ga upokojili, predvsem zaradi večje slikarske introspekci-
je in seveda odnosa do vsebine — motivov upodobitve. Čeprav se v 
zdajšnjih delih ne odmika od »železnega repertoarja«, svojih znanih 
tem, pa je opazen odmik od tesnobne zavzetosti za okolje, iz katerega 
črpa. Toda v ospredje stopa snov, ki jo živi sedaj; kajpak ne preveč 
drugače kot v starejših delih, vendar prepričljivo. 

Tako bo razstava gotovo prinesla v ospredje pogled na risbo Jo-
žeta Tisnikarja. V tej vidim likovno moč. Opomniti velja, da se je 
ustvarjalec vsa leta ukvarjal tudi z risbo, zato se kaže tej še posebej 
posvetiti. Ne samo da je v njej ostal neposreden, kaže se nam namreč 
kot svojevrsten - karakteristični risar. Podobo, ki jo izdela, zaznamu-
je avtentična poteza. Ta je blizu nekaterim prizadevanjem, ki jim tudi 
sicer sledimo v sodobni slovenski likovni produkciji. Gotovo je pri 
poznavalcu del Janeza Bernika in Zdenka Huzjana to prisotno tudi, 
ko gre za iskanje ustrezne risarske poteze za like njihovih upodobitev. 
Na tej točki bi morda prišli do zanimivih ugotovitev. 

Kajpak se nam ob predstavitvi risb in slik Jožeta Tisnikarja obe-
ta še prenekatero spoznanje, tudi zaradi vsega omenjenega. Lpajmo 
le, da se bo teh navzelo čimveč obiskovalcev, tudi zaradi časa. v kate-
rega smo uklenjeni, in predvsem zato, da ugotovimo, da Tisnikar to 
dobro vidi. 

Otvoritev razstave bo jutri ob 18. uri. 
Vabljeni! 

Janez Balažic 

Jože Tisnikar: V gostilni, oglje, 1984. 

12. srečanje gledaliških skupin 
občine Ptuj 

Srečanje gledaliških skupin ptujske občine naj bi bilo od 20. do 
26. marca v ptujskem gledališču. Ce bo prijavljenih več kot pet sku-
pin, bodo predstave popoldan in zvečer. Na srečanju naj bi sodelova-
le tudi po ena skupina iz občin Lenart, Slovenska Bi.strica in Orrpo/. 
Skupine se morajo prijaviti Zvezi kulturnih organizacij občine I t u j 
do 3. marca. 

N a V 
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Davek občanov 
od dohodka iz 

kmetijske dejavnosti 
Glede na to, da je skupščina Socialistične republike Slovenije 

sprejela dne 28/9-1988 novi zakon o davkih občanov — skrajšano 
ZDO (Ur. list SRS, št. 36/88), je tudi skupščina občine Ptuj sprejela 
dne 22/XlI-1988 novi odlok o davkih občanov v občini Ptuj (v nada-
ljevanju bom uporabljal naziv ptujski odlok) in ga objavil v Uradnem 
vestniku občin Ormož in Ptuj št. 38/88. V tem sestavku želim prikaza-
ti le tiste določbe iz ZDO in ptujskega odloka, ki se nanašajo na da-
vek občanov od dohodka iz kmetijske dejavnosti, ker vem, da zlasti 
kmetom te določbe niso dovolj poznane. 

Kdo je zavezanec davka od dohodka iz kmetijske dejavnosti? 
Po 40. čl. ZDO je zavezanec za plačilo davka od dohodka iz kme-

tijske dejavnosti (v nadaljevanju zavezanec davka iz kmetijstva): 
a) občan, ki dosega dohodek z opravljanjem kmetijske dejavnosti kot 
lastnik ali imetnik pravice uporabe ali uživalec zemljišča in je vpisan 
v zemljiški kataster po stanju na dan 1. decembra pred letom, za kate-
rega se davek odmerja; 
b) občan, ki dejansko uporablja zemljišče in ni zakupnik, niti ni vpi-
san v zemljiškem katastru kot njegov lastnik, imetnik pravice uporabe 
ali uživalec. Razume se, da se bo občanu pod b) odmeril davek iz 
kmetijstva le, če ne bo prišel v poštev kot zavezanec — občan pod a). 
Na primer občan pod a) je v inozemstvu in njegov naslov ni znan. 

Ce živi več lastnikov, imetnikov pravice uporabe ali uživalcev 
skupnega zemljišča v enem gospodinjstvu, je davčni zavezanec pravilo-
ma eden izmed polnoletnih članov kot predstavnik gospodinjstva. 
ZDO razume pod pojmom gospodinjstvo skupnosti življenja, pridobi-
vanja in trošenja sredstev. 
c) tisti občan, ki dosega dohodek z rejo perutnine ali s pitanjem gove-
di in prašičev na industrijski način ali s farmsko rejo drugih živali, ki 
jih določi občinska skupščina, ali z drevesničarstvom in trsničarstvom 
ali s specializirano proizvodnjo sadja, jagodičevja, vrtnin, cvetja in 
drugih vrst rastlinske proizvodnje, ki jih določi občinska skupščina. 

Način odmere davka od dohodka iz kmetijstva 
ZDO in ptujski Odlok določata, da se davek od dohodka iz kme-

tijstva odmerja: 
1) po dejanskem dohodku 
2) s pavšalnim letnim zneskom 
3) od katastrskega dohodka 

I. 
Davek od dohodka iz kmetijstva, odmerjen po dejanskem dohodku 
Davek od dohodka iz kmetijstva se bo odmeril po dejanskem do-

hodku tistemu občanu, ki bo dosegel dohodek z določenimi kmetij-
skimi proizvodnjami, ki niso ali so le v manjši meri vezane na obdela-
vo zemlHšč, in če tak dohodek presega določen znesek (42. čl., 1. odst. 
ZDO). Ce pa občan doseže dohodek z določeno kmetijsk« proizvod-
njo, ki je vezana na obdelavo, bo plačeval davek od katastrskega do-
hodka (42. čl., 2. odst. ZDO). 
Od katerih vrst kmetijske proizvodnje, če so izpolnjeni pogoji iz 42. čl. 
— 1. odst. (glej zgoraj), se bo občanu odmerjal davek po dejanskem do-
hodku? 

Po 43. čl. — 1. odst. ZDO bo to doletelo občane, ki se ukvarjajo: 
1) z rejo perutnine, če celotni prihodek presega 15,788.400 din. 

Tukaj naj opozorim, da se ne sme izenačevati pojmov dohodek 
in prihodek. Prihodek se ustvarja s prodajo proizvodov in storitev po 
tržni ceni, z udeležbo pri skupaj ustvarjenem dohodku na podlagi 
združevanja dela iz sredstev in na podlagi poslovnega sodelovanja 
(45. čl. — 4., 5. odst. ZDO). Ce od prihodka odbijemo materialne 
stroške in amortizacijo, dobimo dohodek. 
2) s pitanjem govedi in prašičev na industrijski način in to pod pogo-
jem: 
a) da pitanje ni vezano na doma pridelano krmo ali 
b) da dokupljena krmila industrijskega izvora presegajo 50 % skupne 
porabe krme glede na normative, ki jih določi za kmetijstvo, gozdar-
stvo in prehrano pristojni republiški upravni organ. 

Celotni prihodek pa mora presegati 20,923.668 din. 
3) s farmsko rejo drugih živali, ki jih določi občinska skupščina, če 
celoten prihodek presega 19,916.256 din. 
4) z drevesničarstvom in trsničarstvom, s specializirano proizvodnjo 
sadja, jagodičevja, vrtnin, cvetja in drugih vrst rastlinske proizvodnje, 
ki jih določi občinska skupščina, če celotni prihodek presega 
11,326,682 din. 
Doseganje dohodka iz več vrst omenjene kmetijske proizvodnje 

Ce se občan ukvarja z več vrstami omenjene kmetijske proizvod-
nje in s posamezno proizvodnjo ne presega v ZDO predpisanega ce-
lotnega prihodka, potem se takemu občanu davek vendar odmeri po 
dejanskem dohodku, vendar le, če skupni celotni prihodek presega 
31,216.200 din (43. čl., 2. odst. ZDO). 
Valorizacija celotnega prihodka 

Ce rast odkupnih cen kmetijskih proizvodov iz naštetih dejavno-
sti (43. čl. — 1. in 2. odst. ZDO) presega 10 %, se zneski celotnega pri-
hodka valorizirajo po valorizacijskem količniku, ki ga vsako leto naj-
kasneje do meseca oktobra ugotovi IS skupščine SR Slovenije (43. čl., 
3. odst. ZDO). 
Kaj je osnova za davek iz kmetijstva, ki se odmerja po dejanskem do-
hodku? 

Po 45. čl. ZDO je to ostanek čistega dohodka, ki se ugotovi tako, 
da se: 
1) celotni prihodek, dosežen s kmetijsko proizvodnjo, zmanjša za ma-
terialne stroške in amortizacijo 
2) pod 1) ugotovljeni dohodek se zmanjša za zakonske in pogodbene 
obveznosti ter druge dajatve, ki se krijejo iz dohodka, 
3) pod 2) ugotovljeni čisti dohodek se zmanjša za izdatke, navedene v 
45. čl. - 2. odst., 3. točka ZDO. 

Menim, da zadostuje, če v tem sestavku samo nakažem način, ka-
ko se ugotovi ostanek čistega dohodka in zainteresirane bralce opozo-
rim, da 47. čl. ZDO vsebuje določbe o materialnih stroških, 48. čl. 
ZDO o amortizaciji, 49. čl. pa o zakonskih in pogodbenih obvezno-
stih ter drugih dajatvah. Vse te obširne in precizne določbe je potreb-
no upoštevati pri ugotavljanju ostanka čistega dohodka in pri vložitvi 
davčne napovedi podkrepiti z vsemi podatki, ki so potrebni za odme-
ro davkov. 
Dolžnost voditi poslovne knjige oz. evidence 

Tudi zavezanci davka iz kmetijstva, ki se jim ugotavlja dejanski 
dohodek, so dolžni voditi poslovne knjige oz. evidenco, ki jih predpi-
še republiški davčni organ. Tisti omenjeni zavezanci, ki so vključeni v 
družbeno organizirano proizvodnjo, pa se lahko dogovorijo z organi-
zacijo združenega dela, da se celotni prihodek in materialne stroške 
ugotavlja na podlagi evidence organizacij združenega dela, s katerimi 
proizvodno sodelujejo (18. čl., 50. čl. ZDO). 

Nadaljevanje prihodnjič 

Uspeh ptujskih lutkarjev 
Lutkovna skupina Delavskega prosvetnega društva Ptuj je bila 

izbrana na medobčinskem srečanju lutkovnih skupin v Ormožu za ob-
močno srečanje, ki je letos v občini Lenart. F*tujčani bodo nastopili ju-
tri v Kulturnem domu Jurovski Dol s predstavo Urbana Guyla Sinje-
modri Peter. 

3. in 4. marca pa bodo gostovali na Ravnah, v Radljah, Preva-
Ijah, Slovenj Gradcu in Dravogradu. Pravijo, da bi lahko gostovali še 
več, pa jih je premalo. Radi bi svoje vrste pomladili in navdušili za 
lutke čimveč ljubiteljev gledališča. NaV 

Izvajanje socialne politike 
v ptujski občini 

Osnova za poročilo o izvajanju socialne politike je analiza o izvajanju samoupravnega spora-
zuma o uresničevanju socialnovarstvenih pravic v občini Ptuj v letih 1987 in 1988, ki jo je pripra-
vil Center za socialno delo. Navedeno poročilo nam je služilo kot podlaga za pripravo usmeritev 
ukrepov in aktivnosti za delovanje skupnosti socialnega varstva občine Ptuj in aktivnosti za izva-
janje celovite socialne politike v občini. 

Izvršni svet in občinski komite za družbene dejavnosti sta poročilo obravnavala na decembr-
ski seji ter dajeta poročilo skupaj z ugotovitvami in stališči v obravnavo zborom skupščine. Isto-
časno pa naj bi o analizi razpravljale tudi družbenopolitične organizacije občine Ptuj. 

Iz poročila o izvajanju samoupravnega 
sporazuma o socialnovarstvenih pravicah v 
občini Ptuj v letu 1987 in 1988 izhaja, kot ka-
že tabela, da smo vprašanjem socialne varno-
sti ptujskega prebivalstva namenili ustrezno 
pozornost, vendar so bili ukrepi za doseganje 
socialne varnosti ob visoki inflaciji, zveznih 
interventnih ukrepih in težavah gospodarstva 
razvrednoteni. Vse naštete težave se še stop-
njujejo in povzročajo, da se ekonomski in so-
cialni položaj ljudi poslabšuje. Visoka stop-
nja inflacije, ki je v preteklem letu dosegla 
najvišjo raven doslej, je bistveno znižala real-
ne osebne dohodke in ogrozila zanesljivost 
osebnega in družinskega dohodka. V takem 
položaju je sistem socialne varnosti izredno 
pomemben, saj pomeni socialna varnost ob-
čutek človeka, da je varen v svojem ekonom-
skem, socialnem in družbenem položaju in 
da ta varnost velja tudi za njegovo družino. 
Vseeno pa sistem socialnih pravic ne more 
nadomestiti osnovnega vira življenja, t. j. do-
hodka od rednega dela. Bistvo socialne poli-
tike v zaostrenih gospodarskih razmerah mo-
ra postati aktivna socialna politika, t. j. da 
delovni ljudje zagotavljajo socialno varnost 
zase in za svojo družino z rezultati svojega 
dela, sredstva za socialno varnost in vzajem-
nost pa se zagotovijo le tistim, ki si te s svo-
jim delom iz objektivnih razlogov ne morejo 
zagotoviti sami. 

Realni osebni dohodki so spričo visoke 
inflacije vedno bolj razvrednoteni in izgu-
bljajo tako svojo motivacijsko vlogo kot pre-
težni vir socialne varnosti, zaradi česar so 
najbolj prizadete družine z najnižjimi osebni-
mi dohodki in tiste, ki jim osebni dohodek 
pomeni edini vir za preživljanje. Zato mora 
biti v temelje ekonomske politike vgrajen tu-
di mehanizem socialne politike in politike 
nagrajevanja. 

Vprašanje zaposlovanja je v naši občini 
vedno bolj pereč problem, saj se povpraševa-
nje po delovni sili tudi pri nas zmanjšuje. V 
prvih devetih mesecih preteklega leta je iska-
lo zaposlitev 1.516 delavcev, kar je 30% več 
kot v prejšnjem letu. Od teh je prejemalo na-
domestilo za brezposelnost oz. pomoč za 
brezposelnost 343 oseb. Obenem se zožuje 
število delovnih mest tudi v obstoječih OZD, 
predvsem tistih, ki poslujejo z motnjami, zato 
se tudi tu krči zaposlovalni prostor. Čeprav 
OZD nerade objavljajo število delavcev, ki 
so tehnološki oz. ekonomski presežek, je bilo 
teh v letu 1988 že nad 300 in večina se je 
odločila za prekvalifikacije. Zaradi poveča-
nih ekonomskih težav ter delovanja elemen-
tov trga lahko pričakujemo, da se bo število 
presežnih delavcev še povečalo, kar pomeni 
zmanjševanje socialne varnosti že zaposle-
nih, še manj delovnih mest in večji pritisk na 
socialne programe. Zato je nujno potrebno 
iskati vse možnosti za iskanje in odpiranje 
novih delovnih mest, v te namene pa zagoto-
viti sredstva iz sklada za nova delovna mesta 
ter pospešiti aktivnosti za ustanovitev sklada 
za nova delovna mesta v malem gospodar-
stvu. 

Organizacije združenega dela pa so dolžne 
pripraviti evidenco ekonomskih in tehnolo-
ških presežkov delavcev ter pripraviti progra-
me prekvalifikacij in prezaposlitev skupaj s 
strokovnimi službami skupnosti za zaposlo-
vanje, ki mora zagotoviti v skladu z zakonom 
za primer brezposelnosti tudi finančna sred-
stva. 

Velik problem predstavlja možnost zapo-
slovanja invalidnih oseb oz. oseb z zmanjša-
no delovno sposobnostjo, zato bi bila potreb-
na razširitev delavnic pod posebnimi pogoji. 
V ta namen je potrebno zagotoviti sredstva 
organizacij združenega dela, skupnosti po-

kojninskega in invalidskega zavarovanja in 
skupnosti za zaposlovanje. 

Zaradi zmanjševanja možnosti pridobitve 
zaposlitve po končanem izobraževanju oz. 
končanem pripravništvu za diplomante sred-
njega usmerjenega izobraževanja ter velikih 
težav pri iskanju zaposlitev delavcev brez po-
klica, težje zaposlivih oseb itd. ter zmanjševa-
nja števila delovnih mest, so izvršni svet 
skupščine občine Ptuj in delegacije v zborih 
skupščine SRS že posredovali predlog spre-
memb zakona za primer brezposelnosti, da se 
zagotovi socialna varnost iskalcem prve za-
poslitve ter da se omogočijo tudi druge obli-
ke zaposlitve. 

Zdravstveno stanje prebivalstva je odvisno 
od osebnega in družbenega standarda ljudi, 
načina življenja, zaposlenosti, bivanja, narav-
nega okolja, izobraženosti, kulture, medse-
bojnih odnosov, ne pa toliko od količine 
opravljenih zdravstvenih storitev. Na po-
dročju zdravstvenega varstva se je zaradi re-
alnega padca osebnih dohodkov in spre-
memb ter povišanih participacij dostopnost 
storitev znižala le za nekatere kategorije pre-
bivalstva (upokojenci, ki so z dohodki ravno 
nad cenzusom, mali kmetje, nezaposleni, pa 
tudi delavci z nizkimi osebnimi dohodki). 
Zaradi tega je nujno potrebno dosledno izva-
jati samoupravni sporazum o uresničevanju 
zdravstvenega varstva in določila o oprostitvi 
participacije. 

S sklepi zborov skupščine občine Ptuj o šti-
pendijski politiki so bila sprejeta stališča, da 
bi bilo pri štipendijski politiki nujno predno-
stno obravnavati deficitarne poklice in zago-
tavljati poleg kadrovskih štipendij tej skupini 
tudi štipendije iz združenih sredstev. Ker je 
izobraževanje dolgoročni proces, bo ob 
zmanjšanih možnostih zaposlovanja nujno 
sprejeti spremembe sporazuma o štipendira-
nju in tako zožiti možnosti štipendiranju sufi-
citarnih poklicev. Sredstva za štipendiranje je 
nujno potrebno preusmeriti v funkcionalne 
izdatke za dijake in študente, sofinanciranje 
bivanja in prehrane dijakov in učencev ter 
subvencioniranje cene učil. 

Dejavnost otroškega varstva zajema tri po-
membna področja (varstvo matere in dojen-
čka, predšolsko vzgojo in varstvo otrok ter 
družbene pomoči otrokom). Zato je ta po-
dročja nujno potrebno medsebojno ločiti v 
smislu ločevanja socialnega varstva od vzgo-
je. Vzgoja in varstvo otrok sta področji, ki ne 
spadata v socialno varnost. Stroške za var-
stvo pa je potrebno subvencionirati druži-
nam z nižjimi osebnimi dohodki. Ker glede 
na vse večje krčenje sredstev skupne porabe 
postaja delež staršev pri otroškem varstvu 
vedno višji, je nujno iskati racionalnejše in 
cenejše oblike otroškega varstva ter na ta na-
čin zagotavljati večjemu številu otrok in dru-
žinam primerno vzgojo in varstvo, kar se da 
doseči tudi s prožnejšim uporabljanjem in 
spreminjanjem normativov za vzgojnovar-
stvene organizacije. Porodno varstvo in druž-
bene pomoči otrokom pa je potrebno po eno-
tni prispevni stopnji zagotavljati z vzajem-
nostjo in solidarnostjo na ravni SRS, kar edi-
no lahko zagotovi sprotne valorizacije social-
nih pomoči. 

Stanovanje je ena temeljnih prvin standar-
da občana, ki v razmerah visoke inflacije in 
izredno visokih cen stanovanjske gradnje po-
staja vedno bolj nedostopno, predvsem mla-
dim družinam. V naši občini prejema 379 
družin subvencijo stanarine, stanovanjska 
skupnost pa ima evidentiranih prek 800 
iskalcev stanovanj. V preteklem srednjero-
čnem obdobju smo bili priča ob vseslovenski 
akciji »11.000 družbenih stanovanj« močne-

mu pritisku priseljevanja s podeželja v cen-
ter. Sedanja analiza pa nam kaže, da je prav 
ta priseljena kategorija občanov najbolj soci-
alno ogrožena (problem splošnega standar-
da, stanovanjska in bivalna kultura), po dru-
gi strani pa je prav ta socialna politika pov-
zročila težave starejšim občanom na vasi, 
predvsem kmečki populaciji, kjer smo priče 
tudi odmiranju kmetij. Zato je na področju 
stanovanjske politike nujno potrebno zagoto-
viti možnost kreditiranja stanovanjske grad-
nje v vseh predelih občine. Posebno skrb mo-
ra stanovanjska skupnost nameniti mladim 
družinam. Za učinkovitejše gospodarjenje s 
stanovanjskim fondom pa je potrebna tudi 
sprememba zakonodaje na tem področju, 
hkrati pa z uvedbo ekonomskih stanarin za-
gotoviti večji stanovanjski fond za gradnjo 
stanovanj (kar bo terjalo tudi večje število 
subvencij stanarin, te pa je nujno zagotoviti 
le tistim družinam, ki ne presegajo minimal-
nega stanovanjskega standarda in z družin-
skimi dohodki ne morejo poravnati obvezno-
sti). 

Ugotavljamo, da stanovanjska kultura ni 
vedno ustrezna, zato je potrebno, da več sto-
rimo na področju prosvetljevanja družin (od-
nos do stanovanja, uporabe energije, higiene 
itd.). 

Na celotnem področju uresničevanja social-
novarstvenih pravic je nujno potrebno revidira-
ti merila za upravičenost do njih ter jih spričo 
inflacije sproti usklajevati. 

Nujno je potrebno oceniti katastrski doho-
dek ter urediti davčno politiko v smislu ugo-
tavljanja dohodka. 

Ker skupnost pokojninskega in invalidske-
ga zavarovanja Slovenije še vedno sama ugo-
tavlja materialno stanje upokojencev ter od-
merja varstveni dodatek k pokojnini, predla-
gamo, da se vključi v enotno skupno eviden-
co o socialnovarstvenih pravicah ter najde 
drugi vir financiranja za varstvene dodatke, 
kajti pokojnina ni socialnovarstvena pravica, 
temveč pravica iz dela in mora kot taka služi-
ti tudi kot motivacijski dejavnik delavcev. 

Izvršni svet daje pobudo, da se organizacije 
združenega dela aktivno vključijo v razreše-
vanje socialnih vprašanj svojih delavcev, 
predvsem prek socialnih služb, ki naj nudijo 
strokovno pomoč pri razreševanju socialnih 
vprašanj. Osnovne organizacije Zveze sindi-
katov Slovenije in občinski svet ZSS naj se 
aktivno vključijo v socialno politiko bodisi z 
možnostjo kreditiranja, pomoči pri nabavi 
ozimnice, učil itd. Hkrati predlagamo, da del 
sredstev iz osebnih dohodkov in skupne po-
rabe namenijo OZD v sklad za nudenje soci-
alnih pomoči najbolj ogroženim delavcem. 

Komisije za socialno varnost v OZD in KS 
so dolžne aktivno usklajevati socialna vpra-
šanja na svojem področju, nuditi realne oce-
ne socialnega stanja pri podeljevanju pomoči 
ter sodelovati s strokovnimi institucijami. 

Z rastjo števila starejših občanov ter zaradi 
velikih demografskih sprememb v občini se za-
ostruje socialni in življenjski položaj velikemu 
številu ostarelih občanov. Zato je v občini po-
trebno organizirati celovitejšo skrb za starej-
še občane in pri tem iskati vse možne vire fi-
nanciranja ne le s strani družbe, temveč tudi 
od svojcev. Hkrati pa moramo iskati tudi 
druge neformalne oblike varstva in socialne-
ga integriranja starejših občanov v družbo ta-
ko v sodelovanju s strokovnimi institucijami 
kot humanitarnimi organizacijami. Kot kaže 
tudi analiza, je doživela občina na posamez-
nih območjih zelo neenakomeren razvoj. Za-
to bo izvršni svet usmerjal bodoči gospodar-
ski in družbeni razvoj tako, da bo s hitrejšim 
razvojem infrastrukture in proizvodnih zmo-
gljivosti na manj razvitih območjih zagota-
vljal hitrejši razvoj. S tem bi obenem preu-
smeril migracijske tokove, hkrati pa ohranil 
ugodnejšo demografsko strukturo na manj 
razvitih območjih in tako preprečil ali vsaj 
ublažil nekatere socialne težave prebivalcev. 

Silva Gorjup 
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ŽIVUENJE V DOMU UPOKOJENCEV V PTUJU IN MgRETINCIH 

Lepo nam je 
Tako bi lahko najkrajše povze-

li besede tistih, ki živijo v Domu 
upokojencev v Ptuju in Muretin-
cih Pred dnevi smo jih obiskali 
in z nekaterimi od njih pokram-
Ijali, kako preživljajo svoje tretje 
življenjsko obdobje, kot radi re-
čemo. Prijetno presenečeni smo 
bili. Sicer pa prepustimo besedo 
kar njim. 

Antica Aleksič: Sem nepokret-
na in sem v dom prišla iz Zagre-
ba. Z življenjem tukaj sem več 
kot zadovoljna. Tukaj je preču-
dovito. V kratkem času sem izgu-
bila moža in hčer, zlomila sem si 
nogo in osem mesecev sem že ne-
pokretna. Nisem pričakovala, da 
bi lahko bilo tako lepo. Apati-
čna, kakršna sem bila, sem tukaj 
spet dobila voljo do življenja. 

Toliko prijaznosti, pozornosti, 
ustrežljivosti. Res, šele ko si v 
bolniški postelji, spoznaš ljudi. 
Tudi praznovanja novega leta se 
bom spominjala; prvi mi je vo-
ščil srečo moški, tako kot je na-
vada v krajih, iz katerih sem do-
ma — sem iz Dalmacije. Ce ob-
staja kakšno priznanje za srčnost 
in humanost, potem si najvišje 
zaslužijo delavci Doma upoko-
jencev. 

Hedvika Starki: V dom sem 
prišla nepokretna, zdaj sama ho-
dim, vendar pa nisem več spo-
sobna sama živeti. Takle dom je 
za Ptuj zlata vreden. Odlično se 
počutim, ves dan sem zaposlena. 

Vsako dopoldne prideta pome 
prijateljici in gremo na kavo. 

Učim se španščino, veliko berem 
in dan mine še prehitro. Sodelu-
jem pri lutkovni skupini v domu, 
poslušam radio, gledam televizi-
jo, polagam pasjanso . . . Zelo 
sem zadovoljna. Povsod je čisto 
in hrana okusna, še preveč, pose-
bej so mi všeč sirove jedi, ki jih 
res dobro pripravijo. Osebje je 
pozorno, prijazni ljudje so to. 

Franc Papež: V domu sem že 
tri leta in pol. Res, na začetku je 
bilo težko. Toda ne smeš se za-
preti sam vase, tako svetujem 
vsem. Rad pokramljam, se poša-
lim in s tem preženem slabo vo-
ljo. Sem izučeni mizar, in če je 
kje treba kaj popraviti, rad pri-
skočim na pomoč. Ukvarjam se s 
knjižnico v domu, dvakrat na te-
den izposojam knjige. Imamo jih 
1.200, prizadevam pa si, da bi 
število povečali. 100 knjig so že 
podarili knjižnici. Nepokretnim 
sam prinašam knjige, z njimi po-
klepetam in prav prijetno je. 
Zbor upokojencev bi nas lahko 
še večkrat obiskal. Med seboj se 
kar razumemo, da pa smo ljudje 
različni, pa ni nobena posebnost, 
tudi v domu ne. Zadovoljen sem 
s hrano, z osebjem, včasih smo 
mi bolj neprijazni kot osebje. 

Tudi v Muretincih se oskrbo-
vanci počutijo dobro; mnogi 
pravijo, da jim je tu mnogo bolj 
prijetno, saj je zrak čistejši in so 
v neposrednem stiku z naravo. 

Matija Habjanič: V domu sem 
dve leti in pravim: škoda da, že 
prej, pred desetimi leti, nisem 
prišel sem. Čeprav moram pove-
dati, da sploh nisem bil za to, da 
grem v dom. Pa je bila žena zelo 
bolna in doma bi moral ostati 
sam; tako sem se podredil, žena 
pii je po šestih tednih umrla in 
jaz sem ostal. Tukaj je prav pri-
jetno in veselo. Sam mnogokrat 
raztegnem meh in harmonika 
nas razveseljuje na naših pikni-
kih, izletih. Med seboj se dobro 
razumemo. Osebje je skrbno in 
prijazno. Vsako sredo pride 
zdravnica. Hrana je odlična. Ve-
liko se ukvarjamo z ročnimi deli 
|n konec februarja bomo svoje 
'zdelke razstavili. Sam delam 
makrameje. Imeli smo nekaj te-

žav, ker so penzije prihajale z za-
mudo, pa smo to rešili. Za pusto-
vanje je bilo prav veselo, veliko 
se jih je maskiralo. 

Marija Kokol: Tukaj sem štiri 
mesece. In če sem se prve dni ne-
nehno ozirala proti Velikemu Vr-
hu pri Borlu, kjer sem pustila do-
mačijo, sem se zdaj tukaj povsem 
privadila. Poleti je še šlo, pozimi 
pa sem bila sama, tako rekoč 
odrezana od sveta. Težave imam 
z nogami in zame, ki sem sama, 
je bil dom edina rešitev. Ni mi 
žal, tukaj mi ničesar ne manjka. 
Cisto je, toplo, hrana je dobra in 
dovolj je je. Ce bi še zdravje bilo, 
pa mi res ne bi nič manjkalo. 
Družbe imam, kolikor hočem, 
kartamo, klepetamo, lepo nam 
je. 

Marija Mlakar: Ce se nisi iz-
norel na mlada leta, moraš pač 
na stara. Za pusta sem se maski-
rala in dobila nagrado — svinj-
sko glavo. Tudi plesala sem. Tu-
kaj sem si našla prijatelje, sicer 
pa berem, hodim na sprehode. 
Vedno imamo čaj ali kavo, ni 
nam treba piti vode. Redno praz-
nujemo rojstne dneve. Res mi je 
prijetno tukaj in ni mi dolgčas. 

Pogovarjali pa smo se tudi z 
direktorico doma Kristino Doki. 

Kristina Doki: Naš dom je kot 
splošni socialni zavod namenjen 
starejšim osebam, ki iz različnih 
vzrokov ne morejo ali ne želijo 
živeti skupaj z družino oziroma 
svojci. Delo v domu je organizi-
rano tako, da stanovalcem nudi-
mo kompletno osnovno oskrbo, 
če je potrebno, pa tudi dodatno 
oskrbo, zdravstveno nego in tiste 
aktivnosti, ki ustrezajo starejšim 
osebam. 

Dom lahko sprejme 336 oskr-
bovancev, toliko imamo namreč 
postelj v obeh enotah — v Ptuju 
in Muretincih. Struktura stano-
valcev se iz leta v leto spreminja, 
in sicer je vedno več tistih, ki jim 
je potrebna dodatna oskrba in 
zdravstvena nega. V lanskem letu 
je že 78 odstotkov stanovalcev 
potrebovalo tovrstno oskrbo. 

Stroške osnovne in morebitne 
dodatne oskrbe večinoma krijejo 
stanovalci sami in njihovi svojci. 
Za nekatere pa plačuje skupnost 
socialnega skrbstva. Število 
upravičencev do družbeno de-
narne pomoči za kritje stroškov 
bivanja v domu se iz leta v leto 
zmanjšuje. Veliko je tudi takih, 
ki so svoje premoženje prepustili 
skupnosti, le-ta pa za njih v celo-
ti ali delno plačuje stroške v do-
mu. Stroške zdravstvenih storitev 
s področja splošne medicine v 
domu plačuje občinska zdrav-
stvena skupnost. Cena oskrbe je 
različna, odvisna od standarda, 
ki ga nudimo, in ali je potrebna 
le osnovna ali tudi dodatna oskr-
ba. Najnižja cena za osnovno 
oskrbo na dan je 17.500 dinarjev, 
najvišja pa 24.400. 

Življenje v domu teče v skladu 
s statutom in sprejetim hišnim 

redom. Rekreacijo izvajamo v 
okviru fizioterapije, dolgčas pa si 
krajšamo z dejavnostmi v okviru 
delovne terapije. Tako imamo 
skupine, ki se ukvarjajo z ročni-
mi deli, lutkovno in dramsko 
skupino ter pevski zbor. Večkrat 
priredimo praznovanja — ob no-
vem letu, osmem marcu, pustu, 
izlete, piknike ali pa se odpravi-
mo na sprehod v gozd. 

Kot povsod drugod tudi pri 
nas ne gre brez težav. Kot sem že 
omenila, se je struktura stanoval-
cev spremenila in vedno večja je 
potreba po prostoru za polpo-
kretne in nepokretne stanovalce, 
ki jim je potrebna dodatna oskr-
ba in zdravstvena nega. V ta na-
men smo že dodatno usposobili 
drugo nadstropje starega dela 
doma v Ptuju. Vendar samo za 
ustrezno opremo v sobah ni mo-
goče izvajati dodatne oskrbe in 
zdravstvene nege. Potrebujemo 
več medicinskega osebja, ki ga 
pa, kljub temu da nam sporazum 
to omogoča, do sedaj v" zdrav-
stveni skupnosti še niso priznali. 

Problem je tudi stari del enote 
v Muretincih, kjer smo zaradi 
slabih razmer za življenje in delo 
na zahtevo inšpekcijskih služb že 
zaprli nekatere dele doma. V 
srednjeročnem planu smo sicer 
načrtovali sanacijo gradu, ki je 
bil zgrajen v i l . stoletju, social-
no-zdravstvena dejavnost pa v 
njem domuje že od leta 1972. Pa 
so strokovnjaki ugotovili, da je s 
sanacijo problem mogoče rešiti 
le kratkoročno, pa še funkcional-
no ne bi bilo mogoče usposobiti 
prostorov. Zato smo se odločili 
za nadomestno gradnjo, za prizi-
dek k že obstoječemu novemu 
delu. Sredstva za gradnjo bodo 
zagotovljena iz sklada za gradnjo 
domov za upokojence pri skup-
nosti pokojninskega in invalid-
skega zavarovarija, za projektno 
dokumentacijo in pripravljanja 
dela pa naj bi jih zagotovili v ob-
čini. Z nadomestno gradnjo ne bi 
širili kapacitet, temveč le dvignili 
standard za 66 nepokretnih sta-
novalcev. Zgraditi je potrebno 
tudi prostore za spremljajoče de-
javnosti, ki so sedaj v gradu ali 
pa jih še sploh ni (ambulanta, 
pralnica, kuhinja, fizioterapija, 
delovna terapija). 

Vsako leto pa imamo v domu 
redna vzdrževalna dela, saj se le 
v primerno urejenih prostorih z 
ustrezno opremo lahko stanoval-
ci počutijo dobro. Zavedamo se 
namreč, da starost sama po sebi 
ni nekaj težkega. Takšno jo nare-
di človek sam ali njegova okoli-
ca, to je družba, v kateri živimo. 

Odhajali smo prepričani, da so 
v domu poskrbeli ne samo "za 
prijetno urejeno okolje, prosto-
časne aktivnosti, dobro hrano, 
ampak predvsem za tisto, brez 
česar vse to ne bi nič pomenilo: 
za prijaznost, razumevanje, za sr-
čnost do stanovalcev v domu . . . 

NaV 

Antica Aleksic 

Hedvika Štarkl 

Franc Papež 

Matija Habjanič 

Marija Kokol Marija Mlakar Kristina Doki 

"ovem ptujskem pokopališču so se v soboto, 
'«• tebruarja, številni krajani, zlasti pa lovci in tudi 
ciani ZZB NOV iz krajevne organizacije ZZB NOV 

onsa Ziherla in člani prosvetnega dru.štva Alojza 
«rnuša iz Rogoznice poslednjič poslovili od svoje-
ga delavnega člana in vsestransko aktivnega občana 
KONRADA VELE. Prav je, da se življenjske poti 
n dela zaslužnega pokojnika na kratko spomnimo 

edmku, v katerega je dolga leta občasno do-

Vela je bil rojen 25. 11. 1912 v Podvincih 
pn Ktuju. Po končani osnovni in obrtni šoli v Ptuju 

jc zaposlil pri zasebnem gradbenem podjetju v 
^ " j u , kjer je delal še med okupacijo. Bil je vedno 

J " Slovenec in kmalu jc posul sodelavec OF. 
t r ^ je yeC kot 8 mesecev, v letiji 1944-45, 

v okupatorjevih zaporih. 

L̂  osvoboditvi ie bil imenovan za člana pr-
^''rajnega odbora OP in na seji 17. maja 1945 

'-iaolzen za aradr-^n , T,m.. . .h;' 

til vse svoje moči. Pozneje je bil gradbeni referent 
na takratnem MLO Ptuj do leta 1951, ko se je zapo-
slil pri podjetju za ceste. V cestni službi je potem 
delal vse do upokojitve v letu 1973. 

V letih po osvoboditvi je bil med pionirji lovstva 
v ptujskem okraju, ko je bilo treba lovstvo organizi-
rati na socialističnih osnovah. Lovstvu, skrbi za na-
ravo in divjad je posvečal veliko prostega časa in v 
lovskih. organiza9ijah opravljal več odgovornih 
dolžnesti; bil je prvi predsednik LD Destmik, go-
spodar okrajne lovske zveze itd. 

Bil je tudi velik ljubitelj kultumo-prosvetne de-
javnosti in je bil med ustanovitelji prosvetnega dni-
št\ i Roeoznica. ki ie bilo pozneje poimenovano po 

Alojzu Arnušu, dolgoletni režiser dramske skupine 
ipd. Prav tako aktivno je sodeloval v krajevni samo-
upravi v Rogoznici in v KO ZZB NOV. 

Poročil se je leta 1939, si ustvaril družino in zgra-
dil dom, ki je pozneje pripadal mestnemu območju 
in leta 1978 tudi novi krajevni skupnosti Toneta 
Žnidariča Ptuj. Pred dobrima dvema letoma mu je 
umrla žena, njegov dom je ostal tako prazen, ni se v 
njem več počutil srečnega, zato ga je prodal in se 
preselil v Dom upokojencev Ptuj. 

Ni samo skrbel za ceste, za naravo in divjad, tem-
več je skrbel tudi za to, da je bila javnost o proble-
mih na teh področjih obveščena. Pogosto se je ogla-
šal v sredstvih javnega obveščarya, največ pa je do-
pisoval v Tednik. Slava njegovemu spominu! 

F. FiHeKpk 

LETNA KONFERENCA DU PTUJ 

Za pravice iz 
minulega dela 

Storiti moramo vse, da nam bo tretje obdobje življenja boljše in 
lepše. Bolj moramo uveljavljati pravice iz minulega dela in minulega 
članstva. Iz težav se ne bomo rešili s tarnanjem, temveč le z aktivnim 
delom tudi upokojencev. Ne smemo razvrednotiti vsega, kar smo 
ustvarili. Za sedanje stanje imajo zasluge vsi, tisti, ki delajo, in tisti, ki 
ne delajo. Sedanja generacija upokojencev ni smela biti mlada, ker 
nam čas po vojni tega ni dopuščal, zato smo si pokojnino pošteno za-
služili. Upokojenci smo aktivni na najrazličnejših področjih, žal pred-
vsem tam, kjer se o ničemer bistvenem ne odloča. Od Zveze sindika-
tov pričakujemo, da bo naše interese zastopal enako kot interese de-
lavcev. 

Teh nekaj stavkov je iztrganih iz uvodnega poročila in obširne 
razprave, k i j e bila v sredo, 15. februarja, na letni konferenci Društva 
upokojencev Ptuj, ko s e j e v društvenih prostorih v Aškerčevi 9 zbralo 
nad 40 delegatov in gostov. Navedeni stavki povedo veliko, vendar ne 
vsega, zato še na kratko o vsebini razprave. 

VČLANITI VEČINO UPOKOJENCEV 

Društvo upokojencev Ptuj obsega v glavnem območje mesta 
Ptuj. Ima nekaj nad 1700 članov, vendar ugotavljajo, da je včlanjenih 
v društvu le okoli 60 % upokojencev. Zaradi tega bodo nadaljevali ak-
cijo, da večino upokojencev pritegnejo v društvo in da se jih tudi čim-
več naroči na upokojensko glasilo Vzajemnost. Ugotavljajo, da se 
članstvu precej izogibajo upokojenci iz vrst inteligence, čeprav bi ti 
lahko v društvu največ pomagali. 

Glede na veliko število članov so v letu 1987 začeli ustanavljati 
pododbore društva upokojencev po krajevnih skupnostih. S tem so 
delo društva približali članstvu in samoupravni organiziranosti, saj v 
KS upokojenci opravljajo skoraj polovico vseh, tudi vodilnih funkcij 
in so najdelavnejši. Doslej delujejo pododbori že v 7 KS, v letošnjem 
letu pa bodo ustanovili pododbora v KS Dušana Kvedra in Turnišče. 
KS Ivana Spolenaka ima samostojno društvo, medtem ko območje 
KS Spuhlje v glavnem pokriva DU Rogoznica. 

Še bolj kot doslej si bo društvo upokojencev prizadevalo za sode-
lovanje z DPO v občini in na območju mesta. V sodelovanju z Zvezo 
upokojencev občine Ptuj bo sodelovalo v prireditvah ob drugem ted-
nu upokojencev, pa tudi samostojno organiziralo več prireditev z de-
lovanjem svojih sekcij. Med najaktivnejše spada mešani pevski zbor, 
ki ima 40 pevcev. Predseduje mu Jože Sotlar, zborovodja pa je Jože 
Dernikovič. Uspešno deluje sekcija za organizacijo izletov, rekreacijo 
in družabnost ter sekcija za ročna dela, ki jo požrtvovalno vodi Zora 
Ilovar. Ta sekcija pripravlja razstavo svojih ročnih del. 

UVEUAVITI PRAVICE, KI JIH DAJE ZAKON 

Razpravljalci na letni konferenci, predvsem dr. Aleksander Poz-
nik, so opozorili na dejstvo, da delovne organizacije premalo upošte-
vajo določila iz 6. člena zakona o pokojninskem in invalidskem zava-
rovanju, po katerih bi morale delovne organizacije in skupnosti svo-
jim upokojencem (bivšim delavcem) zagotavljati tudi sredstva za 
družbeno prehrano in regres za letni dopust. V razpravi je bilo posta-
vljeno vprašanje, koliko OZD v ptujski občini ima to določilo zapisa-
no v svojih samoupravnih aktih. Sklenili so, da na j se to ugotovi prek 
organizacij sindikata in tudi da pobuda, da se to določilo sprejme kot 
dopolnilo v samoupravnih aktih. Kjer pa tega ne bodo upoštevali, naj 
se ta pravica upokojencev uveljavi prek družbenega pravobranilca. 

Upokojenci bodo še naprej podpirali prizadevanja, da si DU pri-
dobijo položaj družbene organizacije. Pri tem pričakujejo polno pod-
poro SZDL, zlasti pa Zveze sindikatov. Povezano s tem naj bi se za-
gotovil tudi stalni vir financiranja za delovanje društev upokojencev. 
V SR Hrvaški imajo društva upokojencev npr. stalni vir iz deleža do-
hodka od loterije. 

Podprli so prizadevanja za sprotno usklajevanje pokojnin v skla-
du z določili zakona, kar je ob galopirajoči inflaciji še posebno po-
membno. Soglašali so tudi glede regresov po degresivni lestvici, ven-
dar pa ugotavljajo, da za kmečke upokojence regresa ni. Teh je na na-
šem območju okoli petina, v KS zunaj mesta celo čez polovica. 

KADROVSKE DOPOLNITVE 
Dosedanji predsednik DU Ptuj Danilo Masten je iz zdravstvenih 

razlogov zaprosil za razrešitev. Predlog o možnih kandidatih za pred-
sednika je bil v javni razpravi v pododborih DU. Večina je podprla 
kandidaturo Mimice Korpar, upokojene prosvetne delavke iz KS bra-
tov Reš. Delegati na konferenci s o j o soglasno izvolili. Danilu Maste-
->u pa izrekli zahvalo in priznanje za njegovo nadvse uspešno delo. S 
posameznimi člani so še dopolnili izvršni in nadzorni odbor ter ime-
novali Franca Haužerja za novega gospodarja kluba upokojencev z 
gostinskim obratom. 

Med programskimi nalogami so ob koncu še zapisali, da bodo 
nadaljevali obnovo društvene zgradbe v Aškerčevi 9, ki so jo začeli že 
v jeseni. Za zunanji del zgradbe si prizadevajo pridobiti del sredstev 
tudi iz sklada za obnovo starega mestnega jedra. Prav tako bodo po-
skušali posodobiti gostinski obrat in po možnosti nabaviti nekaj nove 
opreme. 

Program dela Društva upokojencev Ptuj je precej obsežen, ven-
dar ga bo moč uresničiti, če bodo vsi delali vsaj tako, kot so delali do-
slej. »Stari smo toliko, kolikor se počutimo,« je rekla novoizvoljena 
predsednica Mimica Korpar. Dejstvo, da večina nosilcev funkcij V 
DU Ptuj z delom dokazuje »mladost« in polet, je tudi trdno zagotovi-
lo, da bodo plan dela uresničili. 

FF 

Z rekreacijo v veselo in 
zdravo jesen življenja 

Človek, del narave, je živi stroj, ki prav tako rjavi, peša in odpo-
ve, če ga ne neguješ in vzdržuješ redno. To vodilo naj bo smernica za 
boljše telesno in duševno počutje. 

Razgibavanje, trajno, v katerikoli obliki, predvsem v zdravem 
okolju v naravi, je najučinkovitejše zdravilo za zdravo življenje. Čvr-
sta volja in vztrajnost sta pogoja za rekreacijo. Ta dva dejavnika nas 
morata spremljati vse življenje. 

O pravilni prehrani ne bom izgubljal besed, ker sodi v posebno 
poglavje. 

Sivi lasje, pleša, gube na čelu, zareze na obrazu še ne pomenijo 
st^ar6sfi, mdrVeč zi'el6stl ' 

Ljudje se srečujemo s srci, ne pa z leti. 
Lepo je biti mlad, a tudi ostareli ni težko. 

Maks Bračič, 
i i n n t o i p n p r Ptuii. 
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V vrtu 

Pričnimo naša kramljanja o opravilih v vrtu in našem zelenem 
okolju letos ob Valentinovem (14. februarja), za katerega so že po sta-
rem kmečkem koledarju napovedovali, da »prinese ključe do kore-
nin«. Tudi letos to staro koledarsko izročilo velja, saj se je narava že 
krepko pričela prebujati še pred Valentinovim. Nihče si ne bi še v pre-
tekli jeseni upal napovedovati, da bo tudi prihodnja zima tako mila, 
kot je bila pretekla; toda doživljamo jo pač takšno, kot je, s toliko 
večjo bojaznijo, kakšno škodo nam lahko ponovno povzroči spomla-
danska pozeba. Vendar se proti naravi še ne moremo upirati, bodri 
nas lahko le dvoje spoznanj: da še nikoli — kljub naravnim ujmam -
ni propadlo vse in da narava svoje rane, ki jih povzroči, najuspešneje 
tudi zaceli. 

Žal doslej v tej zimi ni padlo toliko snega, da bi za hipec prekril 
onesnaženost našega okolja, ki ga povzročajo ostanki lanske vegetaci-
je in vsega tistega, kar je nanesel veter, zato poskrbimo, da bomo med 
prvimi opravili očistili vrt in bivalno okolje vsega tistega, kar tja ne 
spada. 

V ZELENJAVNEM VRTU, zlasti če smo že v jeseni ali pozno 
pozimi globoko prelopatali grede, jih sedaj z železnimi grabljami le 
Doravnamo in že lahko na prosto sejemo zgodnji korenček, pastinak, 
grah, radič solatnik, solato berivko, pa tudi sadike solate za siljenje 
lahko že presadimo na prosto, seveda če so dovolj utrjene. 

Pred setvijo pa je koristno, da v vrtu še opravimo gnojenje z mi-
neralnimi gnojili. Vsevprek po gredah, trati, sadovnjaku in okrasnem 
vrtu z drevninami potrosimo 5 kg na ar (100 m') mešanega gnojila 
NPK 13:10:12. 

V SADNEM VRTU lahko pričnemo rez vseh vrst sadnega drev-
ja, s tem da prej režemo starejše drevje, pri čemer dajemo prednost 
peškaijem, kot so jablane in hruške, nato pa koščičarjem, saj breskve 
najbolje prenašajo rez v času cvetenja. Mlajše sadno drevje pa bomo 
rezali, ko bo nevarnost zimskega mrazovja prešla. 

Ce imamo na vrtu vinsko trto — brajde, bomo rezi te dali pred-
nost in jo čimpreje obrezali. Čeprav so si strokovna mnenja o zgodnji 
in pozni rezi zlasti vinske trte različna, je gotovo, da s čimzgodnjejšo 
rezjo trte ohranimo trti največ hranilnih snovi, ki so bile rezultat lan-
ske vegetacije in so hranjene prek zime v koreninah in starem lesu, pa 
jih, ko se prično pretakati nazaj v rozge, odrezane zavržemo. Pravimo, 
da se ob poznejši rezi trta »solzi«, sicer pa obrezana trta ni nič občut-
ljivejša za pozebo od neobrezane, zato je vsaka bojazen, da bo zaradi 
prezgodnje rezi trta pozebla, povsem odveč. Brajde oziroma vinsko tr-
to, vzgojeno v obliki brajde, lahko vsak uspešno vzgaja in reže sam. 
Upoštevati mora nekaj temeljnih pravil razvoja in rasti vinske trte, pri 
čemer je osnovno to, da so rodna le zimska očesa na enoletni rozgi, ki 
je zrasla iz očesa dveletnega lesa. Enoletni les so enoletne rozge, ki jih 
režemo na rodne reznike s 3 do 4 očesi, penjavce s 5 do 8 očesi in špa-
roni z 9 in več očesi. Šparon sodi le na konec trsnega debla in ga obli-
kujemo takrat, če vzgojni rezi želimo podaljšati trsno deblo, sicer pa 
šparon najbolj izčrpa trto in jo z obilnim nastavkom grozdja tudi čez-
merno oslabi. Rezati je treba čimveč na reznike, tako da bo 1 m^ povr-
šine brajde obremenjen z 8 do 14 rodnimi očesi, odvisno od stanja in 
sortne značilnosti trte, da ne bi prišlo do preobremenitve. 

Pri vzgoji in rezi brajd često delamo največ napak zaradi presilje-
vanja mlade trte, da bi se čimprej obrastla in pokrila zeleno površino, 
zato jo režimo in vzgajajmo postopno ob upoštevanju pravilne pre-
hranjenosti in redne obdelave. 

Miran Glušič, ing. agr. 

Kako iz težav 
Te dni je v Savinem tozdu Gu-

mama kar precej živahno. De-
lavci so začeli glasneje razmišlja-
ti o svoji usodi. V trenutnem po-
ložaju je to čisto prav in tako 
mora biti. Zakaj bi jim kdo drug 
krojil usodo. Priče smo hitremu 
padcu življenjskega standarda. 
Osebni dohodki so kamen spoti-
ke. Verjetno, da Gumama ni edi-
na, ki jo v tem trenutku tarejo te-
žave zaradi nizkih OD, izgube 
ter druge organizacijsko-tehni-
čne in ekonomske težave zaradi 
stanja v družbi in sistemu. Kako 
najti pot iz težav, je ta trenutek 
vprašanje. Delavci zahtevajo od-
govor za to stanje, pa tudi odgo-
vomost. Vendar v tem trenutku 
še nihče ne ve prave poti iz težav. 

Delavci tozda Gumama so na 
zboru delavcev 17. januarja zah-
tevali, da se vendar začne reševa-
ti problematika tozda, in to čim 
hitreje in učinkoviteje. Kar zade-
va OD, so sprejeli sklep, da od 
vodstva zahtevajo izenačitev OD 
z drugimi tozdi v delovni organi-
zaciji Sava. 

Vodstvi tozda in delovne orga-
nizacije Sava sta zahtevam delav-
cev tozda Gumama ugodili tako, 
da so OD zvišali za 41 odstotkov. 
Kljub temu zvišanju OD Gumar-
na še vedno zaostaja 15 odsto-
tkov za OD svojih sosedov — 
DE Avtozračnice v Ptuju. 

Gumama kot tozd nima do-
volj lastnih sredstev za svojo pro-
izvodnjo in širitev, kakor tudi za 
kakršnokoli zvišanje OD. Vendar 
trenutna situacija zahteva, da se 
OD morajo zvišati, ker bo sicer 
padla vsaka motivacija za delo. 
To je bil edini mogoči način, da 
se ustavi siromašenje naših de-
lavcev in kolikor toliko zasleduje 
inflacija. 

Lanskoletni rezultati kažejo 
rahlo izgubo, vendar ne tako ve-

liko, da bi to motilo nadaljnji 
proces proizvodnje. Ta izguba 
bo pokrita. Prepričani smo, da ni 
sad nedela, ampak sad zunanjih 
dejavnikov, ob katerih smo zaen-
krat nemočni in jih ne moremo 
krotiti. 

Vsako povečanje O D je v tem 
trenutku usodno, če ne izvira iz 
večje produktivnosti, če se ne bo-
do večali drugi faktorji", ki pospe-
šujejo razvoj Gumame. To po-
meni uspešno izpolnjevati vse 
zastavljene plane proizvodnje in 
izvoza. Ali smo za to sposobni? 
Delavci v Gumami se tega zave-
dajo in so pripravljeni delati. 
Vendar se zavedajo tudi tega, da 
ne morejo živeti z borih 700.(XM) 
dinarjev, kolikor je ta čas v Gu-
mami najnižji OD. S to temo se 
veliko srečujemo na plačilnih li-
stah v Gumami. 

Pri takem nizkem OD ter ob 
visokih cenah na drugi strani je 
nemogoče prepričati delavce, da 
bodo prišli boljši časi. Vse, kar je 
zunaj naših moči, vzbuja strah, 
kaj bo jutri. 

Sistem je nemočen, da ustavi 
divjanje inflacije, da reši proble-
me v dmžbi in končno uvede 
ekonomske in tržne zakonitosti, 
za katere se trenutno vsi borimo 
in o katerih govorimo, nihče pa 
ne reče, kako je treba zadevo 
urediti. Vse do takrat bodo nemi-
ri med delavci. 

In prav je, da delavci razmiš-
ljajo. Oni so nosilci bremen 
družbe in oni jo lahko izvlečejo 
iz težav. Zato je prav, da poslu-
šamo njihov glas in njihov klic 
na pomoč. Vendar se družba še 
vedno obnaša mačehovsko do 
njih in to je tisto, kar ni dobro v 
tem eksplozivnem trenutku. 

Mediji na vse kriplje govorijo 
o presežkih delavcev v tovarnah. 
Absurd je delovnega človeka po-
stavljati na cesto. Mar si želimo, 
da bi bili družba lenuhov? Ali 
smo se vprašali in razmišljali, za-
kaj neka delovna organizacija 
posluje z izgubo? Ce je to zaradi 
nedela, potem je upravičeno, da 
takšna organizacija ugasne; če je 
to zaradi tega, ker družba več 
jemlje, kakor daje, potem je po-
trebno razmisliti. 

Pa bodimo odkriti: ali ste kdaj 
slišali, da je katera občina v izgu-
bi ali da ima presežek v admini-
straciji? Ne, pa tudi stavkati jim 
ni potrebno; stavka je ustvarjena 
za delavca. 

To je tisto, kar delavca najbolj 
boli. Ce že dela in odvaja od svo-
jega dela za vse dejavnosti — od 
obfine do federacije, je prav, da 
tudi njemu ostane za preživetje. 
Ne smemo se varati, da delavec 
upravlja z ustvarjenim dohod-
kom; razpolaga samo z delom te-
ga dohodka. To je ta delavska 
tragedija. 

Te in druge podobne težave so 
delavce tozda Gumama pripelja-
le do tega, da so ponovno sklica-
li zbor delavcev za 14. februar in 
so v 20-minutnem pogovoru iz-
volili 7-članski stavkovni odbor. 
Odboru so povedali svoje zahte-
ve, ki jih je potrebno posredovati 
vodstvu v rešitev. 

Stavkovni odbor se je istega 
dne sestal in je zahteve delavcev 
še enkrat analiziral. Zahteve so 
bile pKJsredovane vodstvu v reši-
tev z rokom za odgovore 28. fe-
bruarja 1989. 

Vodstvo tozda je takoj reagira-
la in je sklicalo delavski svet, iz-
vršni odbor sindikata in pred-
stavnike stavkovnega odbora. 
Na sestanku so bili seznanjeni z 
naslednjimi zahtevami zbora de-
lavcev: 

1) V čimkrajšem času se mora 
rešiti problematika" organizirano-
sti tozda Gumama v Ptuju. To 
pomeni, da če tozd v takšni obli-
ki ne more opravljati svoje funk-
cije in ne more slediti uspešne-
mu ekonomskemu in organiza-
cijskemu razvoju, naj bi se obli-
koval kot drugačna organizacij-
ska enota ali kot delovna enota 
nekega drugega tozda. 

2) Takoj je potrebno zmanjšati 
režijo v strokovnih službah in 
združiti te službe povsod, kjer je 
to možno. Sedanja režija je še 
vedncf prevelika za proizvodnjo, 
ki jo imamo zdaj. 

3) Delovni čas v tozdu je treba 
urediti tako, da je za vse enak, z 
enakim režimom delovnih sobot. 

4) OD je potrebno dokončno 
uskladiti na nivoju delovne orga-
nizacije. 

Lahko rečemo, da se je poka-
zala pripravljenost, da se vsi sku-
paj lotimo reševanja problemov. 

Stavkovni odbor je medtem 
napovedal sestanek z vodstvom 
tozda. Namen tega sestanka je 
bil usklajevanje mnenj o tej za-
devi. Sestanek je bil 15. februar-
ja. Na tem sestanku so analizirali 
vsako zahtevo zbora delavca. 

Vendar je bilo nakazano s stra-
ni vodstva tozda, da je kakršna 
koli reorganizacija tozda v tem 
času nemogoča. V delovni orga-
nizaciji Sava se že pripravljajo 
na reorganizacijo tozdov v okvi-
ru Save, ker to omogoča novi za-
kon o podjetjih. Kakšna bo ta 
nova organizacijska oblika, pa je 
trenutno nemogoče povedati. 

Združitev Gumame s tozdom 
TAP je popolnoma nemogoča. 
Ne zato, ker je to druga dejav-
nost, marveč zato, ker je tozd 
TAP vezan na zunanjega part-
nerja, ki v nobenem primeru ne 
bo privolil v tako vrsto združeva-
nja. 

Za kakršno koli drugo obliko 
združevanja ne zadostuje samo 
ena stran, obe morata biti »ZA«. 

Delovna organizacija Sava na-
čelno je za obstoj tozda v Ptuju 
in je pripravljena, da nekaj pri-
speva za razvoj in osvajanje no-
vih programov. Za to že obstaja-
jo projekti in izračuni o njihovi 
upravičenosti že tečejo. 

To pomeni, da o Gumami raz-
mišljajo in obstaja upanje, da 
dobi svoj stari sloves proizvajal-
ca kvalitetnih gumarskih izdel-
kov. Pred desetletjem ga je že 
imela. 

Vendar je treba rešiti težave v 
Gumami sami. V tem trenutku 
ima preveč režije. Ena od zahtev 
delavcev je zmanjšanje le-te. Tu-
di na tem področju je nekaj že 
narejeno. V 1988 letu so režijo v 
Gumami na tak ali dmgačen na-
čin drastično zmanjšali in to po-
čenjo še naprej. Povedati mora-
mo, da so to stari grehi, to je de-
diščina starega vodstva. Zmanj-
ševanje režije je težaven posel in 
ni tako preprost. Moramo se za-
vedati, da je vsak režijec naš člo-
vek- in delavec Gumame. Tudi 
kot človek je upravičen do člove-
škega odnosa do sebe. Ni sam 
kriv, da je na tem delovnem me-
stu. Razmislimo, v kakšni duše-
vni stiski bi mi bili na njihovem 
mestu. 

Režijo moramo urediti, vendar 
na človeški način. To naj uredijo 
tisti, ki so za to odgovomi. 

Kljub vsem problemom je mo-
tiviranost za delo v Gumami na 
višku. Prav je, da je tako, ker je 
samo delo, in to dobro delo, tisti 
faktor, ki nam bo pomagal, da 
premagamo krizno obdobje. Ka-
ko dolgo bo še tako, da bodo 
osebni dohodki ne na bazi pro-
duktivnosti in rezultatov dela, 
ampak na osnovi dirke z inflaci-
jo. In čeprav imaš dobrega konja 
in dober nos, še zmeraj galopiraš 
za inflacijo. Ker je ta nepredvid-
ljiva. Vedno smo odzadaj. In ta-
ko v nedogled. 

Sedanji način delitve osebnih 
dohodkov me spominja na 
mezdni odnos: delavca ne zani-
ma nič drugega, razen plače. To 
je poguba. Zato bodimo zado-
voljni, da delavci razmišljajo, pa 
čeprav je to glasno razmišljanje 
ali drugačna oblika razmišljanja. 
Vendar je to razmišljanje pravil-
no in spodbudno, ker razmišljajo 
o gumami in njeni usodi. 

Ne bi si smeli dovoliti, da nas 
prevzamejo osebna čustva egoiz-
ma in zavisti. To ne pelje nika-
mor, kvečjemu v anarhijo. 

Reči moram, da me odnos de-
lavec-vodstvo spominja na prid-
ne farane: molijo, molijo, bog 
vse vidi, ampak ne pomaga. Po-
magati si moramo sami. Vendar 
ne s podiranjem in uničevanjem, 
ampak s slogo in razvojem. Za ta 
opravek smo potrebni vsi. 

Pa pričakajmo na 28. februar. 

M. Simonovič 

Občni zbor mladih gasilcev 
na OŠ Hajdina 

z velikim veseljem smo na Zvezi gasilskih dm-
štev Ptuj prejeli vabilo na občni zbor pionirskega 
društva Mladi gasilec na OŠ Hajdina. Kot delega-
ta Z G D sva šla s sekretarjem ZGD. 

Občni zbor je potekal prav tako kot pri gasilskih 
društvih. Vodstvo je bilo seveda v pionirskih ro-
kah. Po pozdravu predsednice PDMG Marjance 
Vrabl so izvolili organe konference oziroma ob-
čnega zbora. Zbor je uspešno vodila predsednica 
pionirskega odreda Daniela Cartl. Zvrstila so se 
poročila, v katerih se je videlo, da je v dmštvo 
vključenih 115 učencev, ki se izobražujejo o požar-
ni varnosti. V lanskem letu so na občinskem tek-
movanju PDMG že drugič osvojili prehodni po-
kal, uspešni so bili tudi na republiškem srečanju. 
V mesecu požame varnosti so risali risbe ter pisali 
spise in pesmi na gasilsko tematiko. Izdali so prvi 
bilten. 

V razpravo smo se vključili odrasli. Mentorica 
dmštva Anica Vidovič je povedala, da je del pro-
grama za letošnje leto že opravljen, saj so ga spre-
jeli na pionirski odredni konferenci. 

Predstavnika zveze sva dala vse priznanje delu 
članov PDMG. Izredno smo zadovoljni, d a j e med 
115 člani osvojilo 43 bronasto, 19 srebrno in 7 zla-
to značko Preprečujmo požare, 14 učencev pa je 
prejelo dmštveno priznanje. Ob tej priliki smo po-
delili tudi 17 knjižnih nagrad za likovne in literar-
ne prispevke v mesecu požamega varstva. 

V devetih letih, odkar PDMG deluje, ni bilo v 
njihovem šolskem okolišu nobenega požara. Šol-
sko društvo uspešno sodeluje z dmštvi v gasilskem 
centru Hajdina. S takim delom pridobivamo in 
vzgajamo našo mladino za bodoče gasilce. 

Borut Predan, 
mentor za delo s pionirji in mladino 

Ponoči nemimo spim. Ali se mi je zdelo, da sem nekaj držala v 
rokah, pa sem izpustila? Nekaj zase, samo zase? . . . Imela sem svojo 
preteklost. Pokopala sem jo. Imam otroka — ne samo enega! Maru-
ško, Lojzeka, Drageca, Pepčka . . . Mi to ne zadošča? . . . Nočem vide-
ti igre prstov, ki zlagajo prtičke . . . 

Spanec naposled utme moje misli, in ko v zgodnjem jutru slišim 
prvi fazanov klic, sem spet pomirjena . . . 

Popoldne pa mi kurir položi na pisalno mizo pismo — od njega. 
Vznemirim se, naglo ga odprem in berem: 

»Sedim, preobračam načrt dnevnega dela, pa se ne morem zbra-
ti, moje misli so tam, kjer si mi ti. Mara, dala sonček . . . « 

Se mi je zarisala bledica na obrazu? Otroci me gledajo, slutijo 
mojo vznemirjenost. Želijo vedeti: 

»Mamica, što nam je pisa? Bi nas što rad priša gledat?« 
Naglo vstanem: 
»Otroci, slišite, kako nas ptički kličejo? Pojdimo, težko nas že ča-

kajo! . . . « 
Zunaj pismo zmečkam, ga vržem v grmovje. Dež ga bo izpral, tr-

nje ga bo raztrgalo. Gledam, kako se bela kepica kotali n a v z d o l . . . 
Mi je zdaj odleglo? 
V gozdu otroci nabirajo mah in delajo z njim hišice. Sedim na 

deblu in spremljam njihovo igro. Njihovi pogledi romajo od dela k 
meni, kakor da pričakujejo priznanje. Pepček mi zakliče: 

»Mamica, m a m i c a ! . . . Pogledni! Naredja sen postelo za tebe pa 
za mene — še za ateka bi eno.« 

Pokličem ga k sebi in ga pobožam po laseh: 
»Samo za naju dva delaj posteljico, Pepček!« 
Zdaj mi je prav, da ni zaplesal z menoj. Ali bi bila moja dlan še 

tako mima, če bi jo položila v roko moškega? 

Ljutomer se bo nemara dolgo spominjal dneva, ko so ga obiskali 
jeruzalemski otroci. Ce bo kdaj sešteval svoje lepe in na j l ep^ dneve, 
bo to gotovo med njimi. Dobro in skrbno smo se pripravljali za ta 
dan. Naučili smo se peti in deklamirati, šivali smo oblekice za pravlji-
čna bitja, pripravili smo lastno igrico in jim jo zaigrali. Bili smo palč-
ki, ki iščejo mamico . . . V Ljutomer smo se pripeljali na lojtmem vo-
zu, ves vrteCj ii}'ko smo prišli na oder in začeli izvajati program, so 
ljudje komaj veijeli. Navdušeno so ploskali, dvigali otroke viničarjev 
in jih na rokah nosili po slovesni dvorani. Naši otroci so bili prvi za-
res srečni otroci, ki so kdaj prišli iz viničarij. 

38. nadaljevanje 

Konja sta vlekla naš lojtmi voz po makadamski cesti skozi Kri-
ževce do Vučje vesi. Tam imajo veliko osnovno šolo in Mirka nas je 
predstavila najbolj hvaležnemu občinstvu — svojim rojakom. Tu smo 
program ponovili in naši palčki so tu drugič iskali svojo mamico. 
Otroci viničaijev so osvojili vsa srca. Ljudje so nas zasipali s cvetjem, 
mi pa smo jim pustili neponovljiv dan. 

Konja sta šla naprej pK) makadamski cesti proti Radgoni in tu so 
naši palčki ob silovitem navdušenju gledalcev tretjič iskali svojo ma-
mo. Morali smo jim obljubiti, da bomo še prišli. To je bil prvi zmago-
slavni pohod naših otrok v njihov širši domači kraj. Kakor iz resnične 
pravljice smo se vrnili v naš Did, k našemu delu in igram, ki jih tkemo 
v naš vsakdan 

Naš vsakdan . . . 
Na dolgem sprehodu proti Miklavžu. Ogledujemo si krave pred 

marofom, nabiramo rože, pogovaijamo se z ljudmi. Ko se odpravlja-
mo nazaj, preštejem otroke — eden manjka. Kateri? Vsi smo v skr-
beh. 

»Našega Drageca nega!« se oglasi Tuškov Ludvik. 
»Kje je? Kam se je izgubil?« 
Povedo mi, da ima strica pri Miklavžu. Gotovo je šel k stricu. 
Obrnemo se nazaj proti Miklavžu. Najdemo hišo, najdemo tudi 

Drageca: na hruški, brezskrbno se guga na veji.-Z največjo težavo ga 
spravimo dol. ' > v ' " " . ' ' " 

Naš v s a k d a n . . . 
Mrzel, oblačen dan je, z Bisero sva v "Ljutomem. Vem, kako me 

otrok pogreša, zato sem io vzela s seboj in jo pustila pri Jančevih, 

medtem ko sem šla po opravkih. Zamudila sem se, v zadnjem hipu 
sva stekli na vlak — in ga zamudili. Bisera joče, tudi meni gre na jok, 
ko se vračava v mesto. Zebe jo, pred mostom me prime za roko: 

»Mama, jaz ne bi jokala, pa vidim, da ti jočeš. Saj te bom držala 
za roko, da ne boš padla v vodo.« 

Ti moj otrok, kako si me presunil s temi besedami! . . . 
Naš vsakdan . . . 
Večemi krožki, ko sivolase matere kašljajo, pa ne vedo zakaj, ko 

smo vsi čmi od smolenk, ki nam razsvetljujejo kuhinjo. Po tri jih vtak-
nemo v »dukel«, da je bolj svetlo; čm dim se krotoviči nad njimi in 
draži dihala. V tej s smolnatim dimom prepojeni svetlobi si zapisuje-
mo recepte, krojimo, prebiramo koristne nasvete, mlajši premlevajo 
načrte o velikih bazenih za vodo, ki naj bi jo črpali iz izvira in bi zače-
la pritekati tudi do viničarij. Luč in v o d a ! . . . Odpreš pipo in voda 
priteče . . . Obmeš stikalo in svetloba za šestdeset, sto sveč preplavi 
sobo . . . To morajo dož ive t i . . . to morajo ti ljudje doživeti, ne samo 
otroci, tudi Lahova babica, tudi uboga Nežika, Tuškova, Frasov. 

Okoli Mirke so se zbrale matere, ki bi rade vedele, kako naj kaz-
nujejo otroka, če ne uboga. 

»Na koruzo ga dajte klečati!« svetuje Zefika. 
»Tega danes ne delamo,« jo zavrne Mirka. 
»Kak pa so te nos b i l i ! . . . Nos so oča z remenon . . . « se spomi-

njajo matere. In že smo desetletja nazaj, ko so bile zdaj sivolase mate-
re še mlade žene s kopico nedoraslih otrok. Kakor da bi hotele odlo-
žiti breme, ki ga že predolgo nosijo, se izpovedujejo — kako so do pa-
su gazile po snegu: »Po tisti bogi liter mleka za osen dece . . . če bi mi 
bor dvo litra d a l i ! . . . « Kako so kopale v goricah od zgodnjega jutra 
do večemega mraka, opoldne so šle nekatere domov kuhat: »Jas sen 
tudi šla deci kuhat. Dere pa sen večer prosila gospodijo za malo kru-
ha, me je kregala, zakaj sen šla pred pudnevom domu . . . « In so vse 
istih misli: »Kmečkemi viničari je bilo najhuje . . . Bukov žir pa dukel 
vode sen dola deci za celi den . . . « Dve uri in več je hodil viničar do 
Murskega polja, s cepmi na rami in od mraka do mraka so pele njego-
ve cepi na kmetovem gumnu, da je zaslužil nekaj zrnja za zimo . . . 

»Hiido je bilo, hudo,« prikimavajo ženske in trpke poteze okoli 
ust se jim poglobijo. Z otrokom je šla na dnino, ves dan je trgala fižol 
i ia 'km^ovi njivi: Za večeijo je bila krompipeva juha, pa je otrok za-
kokal: »Mamika, jas bi še moga pogače jesti,« Pa listi dan gospodinja 
ni f>ekla p o g a č . . . 

Nadaljevanje prihodnjič 
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Evropska tihožitja iz Pokrajinskega muzeja na razstavi v Narodni galeriji v Ljubljani 
F^omenljiv naslov Kvropska ti-

ho/itia iz s lovenskih zbirk pravza-
nrav sam razkriva vsebino razsta-
e ki jo je naša osrednja hiša za 

Ihiranie, raziskovanje in prezen-
S starejše likovne dediščine, 
orei Narodna galerija iz Ljublja-

ne pripravila za p reds tav i t ev jav-
nosti Gre seveda za sijajno pred-
ctavitev dela prof. Federica Zeri, 
ia in dr. Ksenije Rozmanove, ki 
več kot desetletje odkrivata in iz 
ropotarnice zgodovine osvetlju-
jeta bogate pričevalce naše prete-
klosti. Da ta ni bila tako provin-
cinalna, kot se običajno posta-
vljajo kraji izven današnjih cen-
trov, pravzaprav pričajo umetni-
ne same. Te so sicer sedaj na 
ogled v Ljubljani tja do 2. aprila, 
po razstavi pa se vračajo v oko-
Ha kjer sta jih odlična strokov-
njaka našla, toda sedaj z veličast-
jo odkrite umetnine in v vsem 
»restavriranem« sijaju. Nedvom-
no kaže tako Narodni galeriji ka-
kor tudi profesorju Zeriju in dr. 
Rozmanovi izraziti zahvalo za 
njun nemali trud. Gotovo pa bo 
to najbolje izkazati s primernimi 
predstavitvami v matičnem oko-
lju ter z nadaljnjim raziskova-
njem in hranjenjem. 

Že od vojne sem si slovenska 
umetnostnozgodovinska stroka 
prizadeva, da bi sistematično ra-
ziskala tako nacionalno kakor 
tudi dediščino, ki je v naše kraje 
prinešena. Nedvomno so ti pro-
jekti osvetlili prenekatero temno 
plat v zgodovini naše dežele, go-
tovo pa ostaja veliko problemov 
še nadalje nerešenih. Raziskova-
nje naše starejše likovne dedišči-
ne na sedanji stopnji nedvomno 
predstavlja vrh, rezultati pa so 
primerljivi z dognanji svetovno 
priznanih strokovnjakov. Ce je 
razstava Tuji mojstri od 14. do 20. 
stoletja — postavljena je bila ko-
nec leta 1983 in v letu 1984 -
prinesla na dan presenetljive 
ugotovitve in zveneče naslove, je 
zdajšnja pomembnejša, saj se lo-
teva izjemno problematične sno-
vi — tihožitnega slikarstva. Še 
posebej zato, ker se je — bolj ali 
manj — temu pripisoval manjši 
pomen kot na primer monumen-

talnejšim historičnim, svetopi-
semskim in še številnim drugim 
motivom. Gotovo ne bo izzvene-
lo povsem subjektivno, če izrazi-
mo ugotovitev, da se z ljubljan-
sko razstavo pričenja za slikar-
stvo tihožitij zmagoslavni pohod, 
pa ne samo pri nas, tudi drugod. 

Tihožitja oziroma slike s tiho-
žitnimi vsebinami so svoj veliki 
razvoj doživeli sicer šele v baro-
ku. Gotovo je, da so bile slike s 
tihožitnimi motivi sila priljubljen 
okras plemiških dvorcev, še po-
sebej s štajerskih gradov jih je na 
ljubljanski razstavi precej, med 
njimi iz fundusa Pokrajinskega 
muzeja Ptuj kar šest. Vse slike so 
iz zapuščine grofov Herberstei-
nov, prenešene z gradu Bori, na-
tančnejši izvor pa bo treba še po-
iskati. Stanje umetnin je bilo 
pred restavracijo, ki jo je zgled-
no opravil restavrator Kemal 
Selmanovič, dovolj načeto in zre-
lo za poseg strokovnjaka. Z roko 
tega izjemnega restavratorja pa 
so za nadalje rešene žalostnega 
propada. 

V vsej lepoti se nam kaže sta-
rejša izmed ptujskih, to je slika, 
naslovljena »V kuhinji«, ki jo 
prof. Zeri uvršča v t. i. nemško 
šolo (?) 17. stoletja. Slikar, čigar 
začetnice razkriva monogram G 
F, naslikan na pletenki, ki se na 
tej upodobitvi kaže med drugimi 
predmeti na kuhinjski mizi, osta-
ja še naprej neznan. Mični pred-
nji del prizora pa si izza okna 
ogleduje mačka ne brez kančka 
poželjivega, za nas humornega 
izraza. Ker do sedaj ni uspelo 
razvozlati, kdo naj bi se skrival 
pod monogramom G F, ostaja še 
naprej domneva — kot je to že 
bilo zapisano v naših inventarjih 
—, da gre za južnonemško delo 
iz časa okoli leta 1675. Nekoliko 
oprijemljivejšo smer nadaljnje 
raziskave imena tega mojstra ka-
že iskati med umetniki Almanac-
hovega kroga (predvsem po for-
malni plati) oziroma med tistimi, 
ki so delovali za Valvasorja na 
gradu Bogenšperk. Ti izsledki so 
seveda izjemno dragoceni za na-
šo umetnino ter pomenljivo go-
vore o kvaliteti le-te. 

Drugih pet tihožitij je nekoli-
ko mlajših. Raziskava prof. Zeri-
ja in dr. Rozmanove je pokazala, 
da je vseh pet podob ustvaril za-
enkrat po imenu neznan srednje-
evropski slikar 18. stoletja. Slikar 
je bil gotovo specialist za slika-
nje ptic, saj so na vseh prav ptice 
osrednji motiv upodobitve. Iz-
sledki nakazujejo, da je mojster 
teh tihožitij (najbrž pa še dveh, 
ki pač nista razstavljeni na raz-
stavi) poznal podobne primere 
lovskih tihožitij. V tej zvezi pa je 

še posebej omenjan Johann Ge-
org de Hamilton. Ce povzame-
mo, uvršča Zeri naša tihožitja 
med dela, ki bi lahko nastala na 
Dunaju (»ali celo na Sloven-
skem«), datirali pa naj bi jih na 
konec 18. stoletja. 

Tako torej razstava Evropska 
tihožitja iz slovenskih zbirk pri-
naša na površje številna do sedaj 
neznana dela, poslej dragocene 
umetnine. Nedvomno bo ta pro-
jekt izzval še številne odmeve pri 

nas in po svetu, tudi zaradi iz-
jemno kvalitetno pripravljenega 
kataloga, ki poleg uvoda, poglav-
ja o tihožitju (pisanje izpod pere-
sa dr. Rozmanove), izjemno bo-
gatega in koristnega kataloškega 
dela prinaša tudi nekaj barvnih 
reprodukcij, ob teh pa prav vsa 
dela, predstavljena na razstavi, 
še v črno-belih posnetkih. 

Ob koncu velja še enkrat reči, 
da gre za zgleden razstavni pro-
jekt, ki bo privabljal številne lju-
bitelje in tudi strokovnjake za li-

kovno umetnost, nemara tudi iz 
našega okolja, saj bo kanček le-
pega marsikomu popestril sivi 
službeni vsakdanjik. Ne nazad-
nje pa še vedno ostaja upanje, da 
je v naših zbirkah mnogo neod-
kritega, zato se lahko novih razi-
skav še nadejamo. Posamičnih 
kmalu, za kompleksne pa si lah-
ko le želimo takih strokovnja-
kov, kot sta dr. Rozmanova in 
Federico Zeri. 

Janez Balažic 

Da bo stolp pomenil 
to, kar je 

Prenova mestnega stolpa je najzahtevnejša akcija kulturne skup-
nosti Slovenije in občinske kulturne skupnosti v tem letu. Prva na j bi 
za obnovo prispevala 406 milijonov dinarjev, tolikšen znesek pa na j 
bi zbrali tudi v občini. Tako bodo svoj delež prispevali še poleg občin-
ske kulturne skupnosti tudi nekateri drugi: predvsem združeno delo, 
stanovanjska skupnost in Nadžupnijski urad. 

Za delež samoupravne stanovanjske skupnosti občine je pogoj 
podpis pogodbe o dolgoročnem najemu mestnega stolpa. Pogodbo 
naj bi podpisala Pokrajinski muzej in Nadžupnijski urad svetega Juri-
ja v Ptuju. 

Kot je povedal pater EMIL KRIŽAN iz Nadžupnijskega urada, 
je pogodba pripravljena v osnutku. Pozitiven odgovor za podpis po-
godbe je že dal provincial iz Ljubljane, čakajo še na odgovor škofij-
skega ordinariata iz Maribora. Šele po pridobitvi omenjenih doku-
mentov (odgovorov) bo prišlo do podpisa pogodbe. 

Nadžupnijski urad bo tako z najemno pogodbo odstopil Pokra-
jinskemu muzeju v Ptuju v 25-letno uporabo dva prostora v proštij-
skem mestnem stolpu. To bo njegov delež pri obnovi. 

Pater Emil Križan je zelo zadovoljen in vesel, da se bo mestni 
Stolp uredil v spodnjem delu kot informacijski center, v zgornjem pa 
bo prodajna galerija. Po njegovih besedah pričakujejo takšno uredi-
tev vsi, ki v srcu dobro mislijo. 

V sklopu predvidene obnove — program je delo Zavoda za var-
stvo naravne in kulturne dediščine Maribor — naj bi usposobili tudi 
uro. Ta je v občinski lasti. Iz stolpa bodo še naprej zvonili, le da bo v 
bodoče človeške roke nadomestila elektronska naprava. 

V preteklosti je Nadžupnijski urad kot lastnik stolpa skrbel zanj 
kot dober gospodar. Tako je v prejšnjih letih večkrat prispeval denar 
za vzdrževalna dela, v prvih septembrskih dneh leta 1976 so plačali 
popravilo in barvanje kupole, majsko neurje leta 1987 je stolp odkrilo 
in znova je bilo treba seči v žep. Popravilo iz lanskega leta pa je zne-
slo že več kot 4,5 milijona dinarjev. 

Mestni stolp v pričakovanju nove vsebine. 
(Posnetek: M. Ozmec.) 
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Sahisti Spuhlje o svojem delu in uspehih v letu 1988 
Na letni konferenci SS Spuhlja so člani 

ocenili svoje delo za preteklo leto in ugotovi-
li, da je bilo izredno aktivno. Izvedli so 8 hi-
tropoteznih turnirjev, na katerih je povpre-
čno sodelovalo 12 igralcev. Po posebnem toč-
kovanju je bil najboljši Mirko Prelog z 98 to-
čkami, sledijo Stanko Toplak 62, Edvard Po-
pošek 56, Mirko Kuhar 39, Franjo Lazar 36, 
Franc Pičerko 35, Karel Robnik 20, Branko 
Rot 11, Ignac Tekmec 10, Janez Pečar 9 itd. 

Izvedli so več kategorniških turnirjev in ta-
ko pridobili tri drugokategornike (Mirko Pre-
log, Franjo Lazar, Karel Robnik), sodelovali 
so na več turnirjih drugih šahovskih sekcij in 
KS v občini. Izredno uspešno pa so izvedli 
enega od petih turnirjev v aktivnem šahu, ka-

terega organizacijo jim je zaupala regionalna 
šahovska zveza. 

Po točkovanju vseh turnirjev in nastopov v 
letu 1988 je ponovno najboljši šahist Spuhlje 
Mirko Prelog z 38 točkami, 2. Sašo Prelog 18, 
3. Mirko Kuhar, 4. Edvard Popošek, 5. Stan-
ko Toplak — vsi po 11 točk, 6. Franjo Lazar, 
7. Franc Pičerko — oba po 10 točk, 8. Bran-
ko Rot 9, 9. Franc Pukšič, 10. Karel Robnik 
oba po 6 točk itd. 

Vodstvo sekcije so še naprej zaupali dose-
danjemu predsedniku Edvardu Popošku, ki 
si ves čas prizadeva za razvoj in napredek ša-
ha v sekciji. Tudi podpredsedniško funkcijo 
bo še naprej opravljal Franc Pukšič, tajniške 
posle pa je na novo prevzel Franc Pičerko. 

Blagajnik ostaja Mirko Kuhar, tehnični vod-
ja pa bo v novem mandatu Jože Voglar, ki jg 
v letu 1988 napredoval v regijskega oziroma 
republiškega šahovskega sodnika, kar je tudi 
precejšnja pridobitev za delo v sekciji. 

Ob koncu so izredno pohvalno ocenili de-
lo pionirske šahovske šole pod vodstvom 
Mirka Preloga, ki redno deluje dvakrat te-
densko v KS, krožek pa je tudi na OS Mar-
kovci. 

V program dela za leto 1989 so vključili 
vse dosedanje tradicionalne turnirje. Dodat-
no bodo v letu 1989 organizatorji občinske 
šahovske lige, aktivno pa se bodo vključili v 
pomoč matičnemu društvu pri izvedbi druge-
ga mednarodnega šahovskega turnirja v apri-
lu. Silva Razlag 

Konferenca kluba zdravljenih alkoholikov 
Na 17. letni konferenci smo se 

11. februarja ob 9. uri zbrali čla-
ni Kluba zdravljenih alkoholi-
kov oziroma terapevtske skupno-
sti zdravljenih alkoholikov, ka-
kor nas uradno imenuje zdrav-
stvena skupnost. 

KZA je v pomoč članom pri 
abstinenci, njim in svojcem pa 
pri rehabilitaciji — osebni, dru-
žinski, v delovni organizaciji in 
okolju. Prisotni so bili člani in 
svojci, predstavniki zdravstva, 
skupnih služb socialnega varstva 
in zdravljenci ormoške ter mari-
borsko-pohorske ustanove — 
oddelkov zasvojenosti, pa tudi 
predstavnik OK ZSMS Ptuja in 
socialna delavka Perutnine. 
Predstavniki drugih podjetij se 
povabilu na konferenco niso 
odzvali, čeprav bi bilo zaželeno 
in.potrebno, nista pa se mu odz-
vala tudi Tednik in Radio Ptuj. 

Po poročilih predsednika klu-
ba, tajnika in blagajnika smo po-
trdili, da bo do rednega občnega 
zbora namestnik predsednika tu-
di predsednik, ta je prosil za ra-
zrešitev iz objektivnih razlogov. 

Pogovori o nujnem psihiatri-
čnem dispanzerju so potekali 
med dr. Vogrincem, mag. Šin-
kom in dr. Ivetičevo ter drugimi 
terapevti kluba. Skupno z dr. Br-
glezom smo ugotovili ob vpraša-
nju tov. Ostrmanove iz skupnih 
služb socialnega varstva, zakaj 

tak osip zdravljencev - alkoho-
likov po zdravljenju v ustano-
vah, da ni pravega zanimanja s 
strani vodstvenih delavcev pod-
jetij, kaj se dogaja z njihovimi al-
koholiki po zdravljenju. 

Predstavniku OK ZSMS smo 
lahko navdušeno zaploskali ob 
njegovih vzpodbudnih besedah. 

Podelili smo priznanja za 
uspešno sodelovanje v klubu in 
abstinenci nad 15, 10, 7, 5, 3 in 
eno leto. 

Majhno zanimanje delovnih 
organizacij za našo skupnost si 

razlagamo, da marsikateremu 
večletnemu pijančevanju na de-
lovnem mestu botruje nezainte-
resiranost ljudi, ki imajo v podje-
tju nadzor. Nekateri med njimi 
so tudi sami potrebni zdravlje-
nja, pa rajši molčijo in se zado-
voljujejo s tem, kar je, sama da 
immo mir. 

Q a n e kluba in njihove svojce 
ter terapevte pa utrjuje poleg 
medsebojne pomoči in razume-
vanja tudi zavest, da stari rek ne 
drži vedno. Pijanec s pomočjo 
zdravljenja v ustanovi, abstinen-

ce in rehabilitacije s pomočjo 
kluba lahko postane zdrav in 
spreobrnjen. Ne drži, da se »prej 
ne spreobrne, dokler ^e v jamo 
ne zvrne«. To niso več izjeme, 
temveč pravilo. Postali smo tre-
zni ljudje in tako tudi živimo. 

Vsakomur, ki ga muči podob-
na nadloga, kot je nas prej, sve-
tujemo, da odide na zdravljenje, 
postane abstinent, se vključi v 
klub in prične živeti zdravo ži-
vljenje v svoje in v zadovoljstvo 
svoje družine. 

H. K. 

Pionirji tekmovali v šahu 
Komisija za delo s pionirji in mladino pri OGZ 

Ormož je organizirala v soboto, 5. februarja, v so-
delovanju z GD Ključarovci tradicionalni pionir-
ski šahovski turnir. Udeležilo se g a j e 40 pionirjev 
iz 7 gasilskih društev. Pod strogo sodniško kontro-
lo in pod vodstvom mentorjev iz OGZ Ormož je 
tekmovanje potekalo korektno in uspehi niso 
manjkali. 

Ekipno so bili doseženi naslednji rezultati: prvo 
mesto G D Ključarovci I z 18,5 točke, drugo G D 
Središče s 17 točkami, tretje G D Ormož s 13,5 to-
čkami, četrto GD Koračice s 13 točkami, peto G D 
Velika Nedelja s 13 točkami, šesto GD Pršetinci s 
5,5 točkami, sedmo GD Hardek s 3,5 točkami in 
izven konkurence G D Ključarovci II z zasluženi-
mi 15 točkami. 

Posamezniki pa so se uvrstili: prvo mesto so za-
sedli kar trije pionirji z enakim številom točk, in si-

cer Pintarič, G D Ormož, D. Gašparič, G D Ključa-
rovci, Sternad, G D Velika Nedelja, z doseženimi 6 
točkami, sledili so Raušl, G D Središče, M. Gašpa-
rič s po 3 točkami in Antolič, GD Koračice, z 1,5 
točke. 

Prve tri ekipe so prejele pokale in priznanje, vse 
druge pa priznanja za sodelovanje. Prvi trije posa-
mezniki so prejeli zlate spominske medalje za do-
seženo prvo mesto. 

Turnir v ključarovskem gasilskem domu si je 
ogledalo večje število ljubiteljev šaha in gasilstva 
in so bodrili ekipe na turnirju. 

V programu komisije za delo s pionirji in mladi-
no je še več aktivnosti, na primer streljanje z zra-
čno puško, smučanje, mali nogomet, srečanje pio-
nirjev ter kviz iz zgodovine gasilstva in varstva 
pred požarom. 
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Pesmi Sonje Votolen, ki jih objavljamo, so prvonagrajene z li-
terarnega natečaja, ki ga je v svoji mladinski prilogi Strogo zaup-
no razpisal Center za obveščanje in propagando pri OK ZSMS 
Ptuj lansko leto. Poleg objave pesmi je avtorica pesmi prejela tudi 
knjižno nagrado Zlata pravila življenja. 

Vikica Kostanjevec 

Bodi 
preklet 
in 
blago-
slovljen . . . 

Bil je lep sončen dan, ko sem 
stopala proti mogočni stavbi 
ptujskega gradu. 

Sama. Znance sem pustila v 
mestu ih všeč mi je bilo, da me je 
spremljala osamljenost. Kljub 
poletju me je pogled na visoko 
stavbo pričel mraziti. Saj včasih 
ni bila tako hladna in tod ne ta-
ko mimo. Moji koraki so zamol-
klo odmevali v tej tišini. 

Obšla me je otožnost, odreve-
nelost, apatija. Tako težki, boleči 
občutki! Naslonila sem se na 
grajski zid. Molk, ki ga nisem 
hotela ali mogla pojasniti, me je 
duši! v prsih. Napenjala sem uše-
sa, kot da bi hotela ujeti njegov 
glas: »Kako si?« Tako goreče 
sem želela še enkrat doživeti tiste 
čudovite dni. Prav tu, ob gradu, 
je bila takrat dovolj samo ena, 
prava kretnja, da sva se našla v 
objemu. 

Prevzelo me je silno hrepene-
nje za izgubljenim. 

Prevzela me je silna otožnost, 
ker sem sama, čisto sama dihala 
s to veliko grajsko stavbo. 

Spomin in samota sta se spoji-
la in se vrnila v čas pred nekaj 
meseci. 

»Greva na Boč?« mi je predla-
gal. Hitro sva se odločila. Tam 
sva nabrala borovih vej. In še isti 
večer se je vse pričelo odvijati hi-
tro, molče. Prvi poljub na lica. 
Prepletaiye prstov rok. Strastni 
poljubi. Zelja po združitvi. In še 
isti večer sva bila eno — midva. 
Njegova roka je bila najnežnejša 
in najtoplejša od vseh rok. Pripa-
dala sva si s strastjo, nežnostjo in 
poljubi. 

Bodi preklet in blagoslovljen 
kraj, kjer sva se spoznala. Bila 
vsa kot ujetnika, ujetnika strasti 
in nežnosti. O ti, moški zrelih let, 
mladostnega videza. 

Trpek nasmeh. 
Nekoč smo zavili v gostilno. 

»Ali je bil v tej gostilni že kdaj 
Kdo pijan?« je vprašal, poln vra-
Iplij. Smeh. Glasen, prešeren. 
Prelepi kraji, prelepi dnevi, ki 
sva jih prebrodila. Ne, tega se ne 
da pozabiti. Tudi tvojega umika 
se ne da preboleti. 

Razmišljam. Ali se morda tudi 
y njem skriva ranljiva negotovost 
>n občutljivost? Spomnila sem se 
na najino slovo. Bilo je grenko in 
lezko kot kamen. 

Nenadoma se mi je zdelo, da 
sem zaslišala njegov glas, nekje v 
?aljavi. Srce mi že utriplje hitre-
J^ • •. Kot da sem brez glave . . . 
•^'"čem njegovo ime . . . Kričim, 

me že stiska v grlu in usta so 
ze odrevenela. Osvestila sem 
'n ustnice, mokre od solz, so 

se vedno mrmrale. Mučna tišina. 

Pohiteti moram. Znanci me 
gotovo že čakajo. Naravi se ni 
"loč up i r a t i . . . 

Počutila sem se utrujeno, tako 
"irujeno, da bi kar umrla. Počasi 
'n s težkimi koraki, kakor bi bila 
KV U- umaknila od graj-
skih zidov. Zamišljena, sama, za-
edajoč se, da sem izgubila nekaj 

'^Pega, za vselej. 

Ah, spomini! Boleči in hrepe-
v!t ' preteklosti! Ne da se ži-
Ti i Kar je bilo, je bilo. 

življenje je le eno-
J^erna ulica in kot reke mora te-

naprej: 
Jožica 

Sonja Votolen 

Sonce 
v duši 

Sonce pripronica 
v mojo dušo 
in Ji razbistri voljo, 
upanje vzvalovi 
po žilah 
in me prisili 
v nasmeh. 
Spet vidim 
svetlobo. 

Sonja Votolen 

Odgovori! 
Si kdaj zakričal 
zaradi bolečine, 
ki se ne vidi? 
Si kdaj sebi 
lizal rane in 
se škropil z 
lastno krvjo? 
Si se kdaj opekel 
z vročimi hrepenenji 
in se izčrpan 
streznil, da vse, 
kar imaš rad, 
ne more biti 
tvoje? 

Sonja Votolen 

Moja smrt 
Ti si moja 
smrt. 
Počasi ubijaš 
z božljaji, 
pogledi, 
nemostjo želja 
počasi drsim 
v grob te ljubezni. 
Ti si moja 
ljubeča 
smrt. 

Sonja Votolen 

Rada bi 
Rada bi nehala 
bežati k tebi 
in se vračati 
v tvoje roke; 
rada bi nehala 

čutiti tvoj objem 
in dotik ustnic, 
ki ne morejo 
ničesar obljubiti. 

Sonja Votolen 

Poseben 
dan 

Danes je dan 
za jokanje 
in umiranje spominov. 
spečih 
toliko 
zim na 
ugaslem ognjišču 
srca. 
Danes je dan. 
ki bo dovolil 
vstopiti v 
pomlad. 

Sonja Votolen 

Poletno 
občutje 

Gledam skozi 
palmine liste 
v prozoren dan. 
Nad asfaltom vročina 
migeta, 
za njo kričijo 
oškropljena telesa 
ter uživajo 
poletno ekstazo 
na razbeljenem pesku. 
Gledam skozi palmine liste 
in zahrepenim po 
jablanovi senci. 

Sonja Votolen 

Konec 
Nekdo se je 
robato dotaknil 
mojih napetih 
strun, 
da so zaječale. 
Nekdo je želel 
njihov svetli 
glas, pa ga 
več dati niso 
znale. 

Ivan Fogec 

Novoletna 
zdravica 

Leto kot ptiček, glej prileti 
glej prileti, 
malo začivka, pa že ga več ni. 
pa že ga več ni. 

Urno vrti se nam časa kolo. 
mesecev dvanajst — kje že so. 

Prej si še tarnala, zdaj boš zapela, 
kaj bi se žalostila, bodi vesela. 

Kar je za nama, končno je preč, 
z letom bo upanja več. 

Dvigniva kozarce, naj nama vriska srce, 
kliče SILVESTER srečo vsem ljudem. 

(Posnetek: M. Ozmec) 

Marija Lovrenčič 

Slepota 
Noč je temna 
in v temi tipam okrog sebe 
in najdem le temo. 
Ne da se ujeti, še 
v večjo temo prehaja. 
Temna je noč. zavita 
v črnino: 
če odprem oei. je tema 
in če zaprem oči. sem v temi. 

Dolgo sem čakal v temi. 
ko pa je posijalo sonce. 
je pregnalo samo noč. 
tema pa je ostala. 
Življenje v temi se ne spremeni. 
dokler ne odpreš oči. 
Ko pa pogledaš krog sebe. 
je zopet vve v temi. 
Čeravno r odprtimi očmi 
pri belem dnevu gledaš. 
vidiš samo temo. 

Nikdar take ne bo luči. 
da bi moje oči videle .svetlobo. 
Ostal bom v temi z odprtimi očmi. 

Marija Lovrenčič 

Kje si 
zdaj 

Vso dolgo pot si hodil z mano. 
Težave in skrbi si nosil z mano. 
ko sva na konec prišla, 
se je vse končalo. 
Mene samo si pustil 
in se za vedno poslovil. 

Zdaj vsa dolga leta 
sama sem s seboj, 
ti ne veš, da bila sem srečna. 
ko živela sem s teboj. 
Kam odšla so leta, 
kje ostal si ti, 
veliko se nabralo je skrbi 
in bolezen me napada, 
•da ne najdem ravne več poti. 

Ne naprej in ne nazaj, 
vsako novo pot prekriža mi nekdo. 
Zakaj težave me napadajo 
in srečne dni odnašajo? 
Kdaj končalo se bo to? 

Marija Lovrenčič 

Sirota 
v samoti... 
Sirota v samoti 
si brišem oči 
in čakam na njega, 
da rešil me bi. 
Čakam na njega, 
pa od nikoder ga ni, 
še vedno sem sama, 
vse dneve. noči. 

Marina Kelenc 

Strah zate 
v vazi roža nežna, skoraj že uvela, 
midva pri mizi. drug ob drugem sva sedela. 
Na licih sreča nama je žarela, 
ker končno eden drugega sva imela! 

Svetilka nočna slabo je žarela. 
pod prtom njunim skrito roko sva preplela. 
Res. svetilka slabo je brlela, 
a v strahu vem. me roka tvoja je objela. 

»Potrpi!« v mislih srcu sem velela, 
čeprav neskončno sem želela, 
da vsem vidno te k sebi bi prižela! 

Marina Kelenc 

Še veš? 
še veš. moj dragi. 
ležala v sveže posušeni sva travi... 

77 slekel jopo si. 
naredil mehko vzglaje mi... 
»Da kodri ne bi v travo ti zašlHm 
med poljubi si. nežno šepnil mi. 

Poljub za nežno skrb sem dala ti v dar. 
ti čakal nisi. bil si kot vihar, 
a nežen, kot sam božji dar... 
Eden drugega sva dala si v dar. 
v ljubezni skupaj doživela sva vihar. 

Ljubim te. ljubim, ljubim 
v radosti si momljal. 
tvoj pot po bradavicah mojih prsi 
še skoraj vroč je kapljal! 

Ivan Cimerman 

Na Dravskem polju 
Na Dravskem polju slika njive cvetni maj, 
oblači jih v deviške kiklice zelene. 
»Tja moraš!« vabi skriven klic, »tam zveš. zakaj. 
spet neka smešna, drobna bolečina me domov prižene. 

Medtem nekdo mi je otroštvo ukradel: 
penečo, divje razigrano Dravo zajezil je v starko, 
njen hladni, čisti tok grgra teman, upadel 
in mulj nanaša v deško, potopljeno barko. 

Iz njenih neder nova doba luč si krade, 
in spet dvonožec je jpokazal neizmerno moč. 
A srce je diktator, vajen čustvene parade, 
in hoče ukraden otok sredi Drave, 
kjer ljubilo je nekoč. 

Prav tam, kjer našla sva na Birih ljubo zatočišče, 
podijo se racaki. race, ptice vse Evrope. 
v tej mednarodni mlakuži zdaj si tuja ptica našo išče: 
ej, buldožerji, ki podrti ste mladeniške okope! 

Se spomniš, Lea, hišico iz vrbja in trstik poletja, 
kjer sva bila drug drugemu malika. žrtvenik, 
svobodni sonci v čudežu iskanja, brez verig, imetja, 
na vročem, razrazanem pesku, ki oplaja mlad dotik. 

Napol udomačeni vranec zopet v meni hrže, 
odbožam mami z lica nove. pregloboke gube. 
ujet v vajeti sveta nek deček v meni uzde trže. 
v novem parku nova generacija deli betonske si poljube. 

Na Dravskem po{ju spet rezgeče cvetni maj 
in /rce sem zakrpal z zelenimi zaplatami obdravskih žit, 
negujem sladko bolečino, romar, ki priha ja t sveti kraj^ 
med tujimi obrazi v množici kot r hišici iz vrbja skrit. -
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Dober den! Iz dneva v den sen boj kak riba s suhimi škrga-
mi. Deža pa nega od nikod. Doj se bomo vsušili na naših bregih. 
Ne zamerte mi, drogi brolci, da van vsokokrot pišen o suši in toti 
narobe svet zimi. Samo, vete, neje hec, če nemajo Udje in živina 
pri hiši niti kapljice tote dragocene tekočine. Vodo vozimo s ci-
sternami, nosimo s konglami in vedricami, živino pa kar v grabe 
vozimo, pravzaprav gunimo, če je v kokšnen jorki še kaj vode. Je-
bal ga na gorični kol, zdaj pa je to že malo katastrofa. Pa kaj še-
le ho, če nede nič snega, da bi zemljo namoča. Saj vete, kak pro-
vimo kmetje, da je sneg srmački gnoj, še posebno za vse tiste, ki 
si zdaj po podražitvi umetnega — mineralnega gnoja, tote dobri-
ne za bojšo rost itak več ne bomo mogli privoščiti. Pa sen to ovo 
večer po televiziji posluša, da so tudi tovarne umetnih gnojil prek 
krez kolena v dreki. Pa ne dobesedno, pač pa zavolo pufof in po-
manjkanja surovin. Meni pa zdaj nekaj neje jasno: mi ga v naši 
lepi domovini tak na gosto vsi povprek serje .. — ke sera sera 
— nemamo pa zadosti surovin za gnoj. Če bomo še dale tak na-
prej delali, te bo naša žemljica zlo pognojena dežela, tudi po as-
falti in betoni. Saj se meni zdi, da dosti, še posebno ta mlodih, ki 
po mestah in v drugih industrijskih krajih živijo, mislijo, da kruh 
na asfalti in v pekarni zrose in da tudi mleko v mlekarnah dela-
jo. Saj si deca neso nič krivi, če pa jih v šolah in doma v družini 
vičijo vse drugo, samo tistega ne, kak je treba v tovarni ali pa na 
polji delati. Vsi bi radi v pisarnah svinčnike špičili, pravzaprav v 
zodnjih letih boj v računalnike gledali... 

Saj je vse to lepo in prav, samo nešče more tudi delati, mislin 
tisto delo z rokami, s stroji in seveda tudi z možgoni. Saj ven, ke 
nemremo vsi motikologi, lopatologi in krampologi biti, samo 
nehče more tudi to delati. Srečno, vas pozdrovla vaš motikolog 
LUJZEK s suhimi škrgami. 

2 

1 
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Bravo, fantje 
v Piuju je bil kvalinkacijski 

lumir pionifjev za TOP 20 SRS 
(\ soboto, 18. rebniaija). Repu-
bliški kapelan je postavil štiri 
enakovredne skupine po deset 
igralcev, torej je igralo štirideset 
najboljših pionirjev Slovenije. 
I>a so se uvrstili na turnir, so po 
vseh regijah igrali kvalifikacije; 
tako je za štirideset mest igralo 
prek tristo petdeset pionirjev. 

V soboto so igrali igralci Peto-
vie res svoje življenjske igre. V 
prvo skupino — med dest naj-
boljših v Sloveniji — so se uvrsti-
li Blaž Brodnjak z drugim me-
stom v skupini z enakim dosež-
kom 8:1 kot zmagovalec, v drugi 
skupini Petja Janzekovič z dru-
gim mestom in rezultatom v 
igrah 7:2, v četrti skupini pa An-
drej Sapač s tretjim mestom in 
rezultatom 6:3. Odlično sta igra-
la tudi najmlajši Urh Strašek, ki 
je osvojil četrto mesto, ter Mla-
den Pepel nak s petim mestom. 
Oba sta se uvrstila v drugo sku-
pino — od enajstega do dvanaj-
stega mesta. Posebej razveseljuje 
podatek, da se je vseh pet igral-
cev Petovie u\Tstilo na TOP 20. 
Prikazali so res odlične igre. Edi-
no Petovia ima pet igralcev med 
najboljšimi dvajsetimi, to pa ni 
uspelo niti Olimpiji, Kranju, Ma-
riboru in še mnogo pomembnej-
šim in večjim klubom, kot je Pe-
tovia. Torej iskrene čestitke fan-
tom za res odlične igre. 

Tekmovanje sta si ogledala tu-
di Ivan Klarič, sekretar ZTKO 
Ptuj, in Vlado Čuš, strokovni se-
kretar za selekcijski in vrhunski 
šport. Povedal je: »UvTstitev na-
prej je uspela vsem tekmov alcem 
domačega kluba glede na prika-
zano znanje in borbenost popol-
noma zasluženo. Očitno je, da v 
Ptuju raste nov, mladi rod obe-
tavnih igralcev, o katerih bomo 
še veliko slišali, če bodo nadalje-
vali redno in strokovno delo — 
treninge.« 

Isti dan pa je bilo tekmovanje 
deklet, in sicer v Kranju. Tam je 
igralo trideset pionirk za dvajset 
mest na TOP. Igralke Petovie ni-
so dosegle pričakovanih uvrsti-
tev, saj se je le Cerčetovi uspelo 
uvrstiti na TOP. Mlakaijeva in 
Cegnaijeva pa nista uspeli. 

V nedeljo. 19. februaija, je bi-
lo v Mariboru ekipno prvenstvo 
severovzhodne regije za mladin-
ce in mladinke. V moški konku-
renci smo igrali s pionirji in ni 
bilo realne možnosti za uvrstitev 
na slovensko pnenstvo. Po pri-
čakovanju pa so prvo mesto os-
vojile igralke. Tja jih je popeljala 
zares odlična Lucija Kamičnik. 
vse druge pa so prispevale svoj 
delež glede na svoje trenutne 
zmožnosti. Tako so se na repu-
bliški ekipni finale v Novo Gori-
co uvrstile Lucija Kamičnik, Ta-
nja Cerče, Mateja Cegnar, Petra 
Mlakar in Tanja Kamičnik. Za-
želimo jim dobre igre tudi tam. 

Tako so igralci in igralke ter 
vodstvo sklenili nadvse uspešno 
d\ a zaporedna dneva tekmovanj. 
Zmeraj bolj pa ugotavljamo, da 
so znanje in rezultati pred mož-
nostmi in razmerami za delo. Re-
zultatov in dela pa ne spremljajo 
drugi dejavniki in vprašanje časa 
je, kako dolgo bomo trenerji še 
lahko uspešno in z voljo delali. 

Ivan Pšajd 

Mirko in Hedvika najuspešnejša 
Kulturni dom v Juršincih je bil minuli petek kar pretesen za vse, ki 

M> prišli na s>ečano podelitev Bloudkovih pri/nanj in /načk ter svečano 
razglasite« športnika in športnice lanskega leta. Prireditev je vzorno pri-
pravilo športno društ>o Slovenske gorice — Juršinci in Crlinci, * njego-
vem imenu pa je /brane pozdravil tudi predsednik Jože Novak. Prisrčen 
kulturni program so pripravili učenci in učitelji osnovne šole slovenjego-
riške čete iz Juršinec in pevski kvartet iz domačega kraja. 

Kloudkova priznanja je podelil 
predsednik izvršilnega odbora 
TKS Jurij Cvitkovič. 

Bronaste značke s plaketo so 
prejeli: Rado Brglez, Jože Dajn-
ko. Sanja f)žankič-Rebek, Tanja 
Farič, Slavko Golob, Zvonko 
Hajduk, Janez Janžekovič, Stan-
ka Knapič, Milan Kokot, Anton 
Lajh, Jurij Lamot, Andrej Mur-
ko, Franc Pičerko, Martin Poto-
čnik, Ivan Pšajd, Marjan Valen-
ko in Darko Vtič. 

Srebrne značke s plaketo so 
dobili: Lojze Arko, G vido Ce-
pin. Vika Dabič, Tomislav Džan-
kič, Ivan Emeršič, Rene Glavnik, 
Manan Pišek, Silva Razlag, 
Alojz Solina, Štefan Skok, Alojz 
Trstenjak in Drago Vobner. 

Zlate značke s plaketo pa sta 
prejela: Marjan Berlič in Robert 
Muhič. 

Predsednik 10 ZTKO Lojze 
Arko pa je podelil pokale naju-
spešnejšim športnim društvom 
ptujskih osnovnih šol. Prejeli so 
jih člani šolskega športnega dru-
štva v osnovni šoli Toneta Žnida-
riča, osnovne šole Olge Meglič in 
iz osnovne šole dr. Franja Zgeča 
iz Domave. 

Lojze Arko pa je podelil tudi 
priznanja najaktivnejšim osnov-
nim telesnokulturnim organizaci-
jam s področja množičnosti in 

športne rekreacije. Prejeli so jih: 
Kolesarski klub Ptuj, Gimnasti-
čno društvo Ptuj, Kegljaški klub 
Drava, Športno društvo Hajdoše, 
Športno društvo Slovenske gori-
ce Grlinci Juršinci, TVD Parti-
zan Gorišnica, Plavalni klub 
Ptuj, Medobčinska nogometna 
zveza Ptuj in Društvo invalidov 
Ptuj. 

Lojze Arko je podelil tudi pri-
znanja najaktivnejšim posamezni-
kom iz osnovnih telesnokulturnih 
organizacij s področja množično-
sti in športne rekreacije. Prejeli 
so j ih: Ignac Plajnšek, Stanko 
Glažar, Ljubo Brodnjak, Marjan 
Vidovič, Jože Šoštar, Fredi Kme-
tec, Franc Cetl, Dušan Pavlica in 
Jože Novak. 

Osrednji dogodek večera v 
Juršincih pa je bila prav gotovo 
razglasitev najuspešnejših špor-
tnikov in športnic za lansko leto. 
Tudi te pokale je podelil Lojze 
Arko. Najboljši športnik lanske-
ga leta je bil že četrtič zapored 
Mirko Vindiš, drugi Oton Velun-
šek, tretji Igor Kolarič, četrti Iz-
tok Žagar, peti pa Milenko Poto-
čnik. 

Med športnicami je bila naju-
spešnješa Hedvika Korošak. za 
njo pa Narcisa Mihevc, Zdenka 
Matjašič, Lucija Kamičnik in 
Dominika Slanič. 

Prvič letos so tudi podelili pri-
znanja nauspešnejšim trenerjem 
in najobetavnejšim mladim špor-
tnikom in športnicam. Med tre-
nerji so priznanja prejeli Ljubo 
Cuček, Ivan Hrupič, Franc Ivan-
čič, Maks Kmetec, Franc Nasko, 
Ivan Pšajd, Stanko Pulko in 
Emin Žnidaršič. Med naobetav-
nejšimi športniki in športnicami 
pa so: Miran Plošenjak, Jože 
Marin, Andrej Pulko, Urh Stra-
šek, Damijan Polanec, Matjaž 
Iskra, Franci Jerenko, Dejan 
Doki, Tanja Rozman, Majda 
Raušl, Lidija Vrabl, Anita Ličina 
in Dejan Vogrinec. 

Kot vsako leto pa so na prire-
ditvi tudi letos podelili še pokale 
najuspešnejšim ekipam tekmoval-
nega športa. Med ženskami eki-
pami so najuspešnejše članice 
Namiznoteniškega kluba Peto-
vio, med člani pa strelska druži-
na Jože Lacko, Judo klub Drava 
in Rokometni klub Drava. 

Obiskovalci prireditve so lah-
ko prisluhnili tudi še pogovoru z 
gosti Jankom Bohakom, med-
narodnim šahovskim sodnikom, 
Rudijem Kocmutom, udeležen-
cem olimpijskih iger v Seulu za 
telesno prizadete, Jankom Ka-
cem, zveznim nogometnim sod-
nikom, ter seveda z Mirkom Vin-
dišem in Hedviko Korošak. 

Prireditev je v celoti uspela, za 
kar gre zasluga predvsem doma-
činom, ki so najuspešnješi špor-
tnici in športniku podelili tudi 
klopotca kot spomin na priredi-
tev. 

d. 1. 
loto: M. OznT.ec 

Novo vodstvo Rokometnega kluba Drava 
v petek, 10. februarja , je bila volil-

na skupščina RK Drava, na kateri so 
izvolili novo vodstvo, ki mu predse-
du je Ivan Gomilšek. Gre za pomem-
ben dogodek za ptujski rokomet, v 
katerem je bilo veliko različnih mnenj 
in prizadevanj pri organiziranosti, od 
enotnega do dveh klubov, kar je pri-
peljalo tudi do neuspelega prvega 
sklica. Te dileme so odpravljene in 
klub j e ostal enoten, z enakopravnim 
spodbujanjem ženskega in moškega 
rokometa. Vodstvo je začelo zagnano, 
s a j želi s pomočjo ljubiteljev, prijate-
ljev rokometa in drugih dvigniti ptuj-
ski rokomet za stopnico više. 

Zmaga kadetov Ormoža 
Cetrtfinalni turnir kadetov za repu-

bliško prvenstvo, ki je bil v soboto v 
Ptuju, so dobili mladi Ormožani. 
Odločilo je prvo srečanje, v katerem 
so z 12:11 premagali Dravo, nato pa 
igrali 13:13 z Bakovci. Ptujčani so na-
to Bakovce premagali s 17:13. Odloči-
tev o p n e m mestu je bila zelo tesna. 
Ormožani pa so imeli tudi nekoliko 
več športne sreče. 

Celjani so le močnejši 
V članski pokalni tekmi, ki je bila 

prejšnji torek v Veliki Nedelji, so Or-
možani v p r \ em polčasu nadigrali 
drugoligaše iz Celja in vodili s 13:M). 
V drugem polčasu pa jim je zmanjka-
lo moči in gostje so tekmo dobili i 
28:20. 

Člani Drave so v soboto zvečer v 
Varaždinu v okviru zimske medrepu-
bliške lige s 33:32 premagali Viko, na-
slednji dan pa dopoldan v dvorani 
Center igrali 23:23 z Vartilenom. 

' L. Kotar 

Rokometni ples 
Iradicionalni rokometni ples bo v 

soboto. 4. marca, od 19. ure v dvorani v 
Kidričevem. Cioste bo zaba\al ansam-
bel Prerod, pripravili pa so tudi bogat 
srečelov. Vstopnina z večerjo je 
7().(MM) din. vstopnice pa so od danes 
dalje \ prodaji tudi v recepciji hotela 
Poetovio. Zanimanje za to prireditev, 
ki jo člani in članice Rokometnega 
kluba Drava namenja jo dnevi žensk 
in za izboljšanje razmer za treniranje 
in tekmovanje, je precejšnje, zato res-
nično velja pohiteti. 

Obrtniški 
veleslalom 

V Kranjski Gori bo 18. marca dva-
najsti tradicionalni veleslalom obrtni-
kov in pri njih zaposlenih delavcev. 
Ptujčani na j bi sodelovali tudi letos. 
Nj ihovo sodelovanje je vezano na iz-
bi rno tekmovanje. To pa bo moč or-
ganizirati le, če bo sneg. Ce izbirnega 
tekmovanja ne bo, Ptujčani v Kranj-
ski Gori ne bodo sodelovali. 

Prijave bodo sprejemali na sedežu 
Obrtnega združenja do trinajstega 
marca. 

MG 

Občinska zlata puščica 
Ludviku Pšajdu 

Po končanih tekmovanjih v 
strelskih družinah za družinske 
zlate puščice se je minulo nede-
ljo kosalo 50 najboljših strelcev 
in strelk naše občine iz 15 strel-
skih družin za prehodno občin-
sko zlato puščico v letu 1989. 
Streljali so s serijsko zračno pu-
ško. 

Lanski zmagovalec Tonči Pla-
nine jo je letos moral predati 
večletnemu dobitniku te trofeje 
Ludviku Pšajdu (J. Lacko), ki je 
nastreljal največ krogov — 550 
(od 600 možnih). Zmaga je bila 
ogrožena vse do zadnjega tekmo-
valca. Konkurent Zvonko Haj-
duk (Agis) je zaostal le za 2 kro-
ga-

Drugi tekmovalci pa so nastre-
Ijali: Andrej Pulko (Tur.) 544 kr.. 

Tonči Planine (J. Lacko) 543 kr., 
Albert Frčeč (Kidr.) 539 kr.. Da-
nilo Janžekovič (MIP) 539 kr., 
Franc Simonič (Agis) 538 kr., 
David Ribič (Tur.) 536 kr. itd. 

Vsi omenjeni se bodo v nede-
ljo, 5. marca, v Ormožu kosali za 
regijsko zlato puščico in hkrati 
za normo za republiško tekmova-
nje, ki bo 19. marca v Portorožu. 

Našim strelcem veliko uspeha. 
KA. 

Osnovnošolsko 
prvenstvo 

Atletski klub Ptuj je skupaj z Zvezo 
telesnokulturnih organizacij pripravil 
občinsko dvoransko atletsko prven-
stvo v športni dvorani Mladika ter v 
osnovni šoli Toneta Žnidariča. Prven-
stvo je potekalo v naslednjih discipli-
nah: tek na 30 m, 400 m, skok v viši-
no, suvanje žoge ter skok v daljino. 
Tekmovanje je bilo zanimivo in je te-
klo v pravem športnem navijaškem 
ozračju. 

Rezultati — pionirke: 30 m: 1. 
Damjana Petek (TŽ) 4,76, 2. Tamara 
Gomilšek (OM) 4,80, 3. Klara Vindiš 
(KI) 4,84; 400 m: Romana Vidovič 
(TŽ)1:09,27, 2. Majda Kovačič (DE) 
1:11,25, 3. Bernarda Horvat (GO) 
1:13,34; skok v dalj ino: 1. Mateja Ša-
franko (TŽ) 4,64 m, 2. Jelena Novak 
(TŽ) 4,35 m, 3. Slavica Trunk (GO) 
4,11 m; skok v višino: 1. Valerija Lju-
beč (TŽ) 140 cm, 2. Alenka Munda 
(GO) 140 cm, 3. Mateja Draškovič 
(TŽ) 135 cm; suvanje žoge: I. Majda 
Drevenšek (IS) 9,10 m, Renata Ko-
lednik (TŽ) 8,88 m, 3. Martina Vrabl 
(TŽ) 8,64 m. 

Rezultati — pionirji: 30 m: I. Du-
šan Slavinec (OM) 4,30, 2. Evald 
Krajnčevič (PO) 4,31, Aleš Kokol 
(KI) 4,35; 400 m: Tone Colnarič (TŽ) 
1:02.28, 2. Kristjan Pralija (FO) 
1:04,62, 3. Aljoša Sagadin (M§) in 
Sandi Planine (TŽ) 1:04,90; skok v 
daljino: 1. Tarig Vagoub (TŽ) 5,33 m, 
2. Matjaž Pisar (FO) 5,08 m, 3. Sandi 
Petek ([X)) 5,04 m; skok v višino: I. 
Dušan Dimovski (TŽ) 1,77 m, 2. Da-
vid Gayez(TŽ) 1,71 m, 3. Robi Kuko-
vec (TŽ) 1,60 m; suvanje /oge: i. Dar-
ko Margušič (TŽ) 13.76 m, Bastja 
Majpr ič (DE) 13,36 m, Branko Moho-
rič (TŽ) 12,47 m. I Z. 

n REVIJA PEVSKIH ZBOROV OBČINE PTUJ 

V Muretincih zapelo nad 250 pevcev 
Minulo nedeljo, 19. februarja, je bila dvorana 

zadružnega doma v Muretincih dobesedno prežeta 
s pesmijo iz okoli 250 grl pevk in pevcev, združe-
nih v desetih ljubiteljskih pevskih zborih, ki so na-
stopili na prvem delu letošnje 15. revije pevskih 
zborov občine Ptuj. Ljubitelji pesmi so tudi tokrat 
prišli na svoj račun, saj so po uvodnem pozdravu 
predsednika Zveze kulturnih organizacij občine 
Ptuj Franca Lačna slišali v revialnem delu 30 slo-
venskih narodnih in drugih, v glavnem znanih 
umetnih pesmL 

Nastopili so člani mešanega zbora Prosvetnega 
društva Ignaca Žgeča iz Domave pod dirigent-
skim vodstvom Jožeta Barina-Turice, mešani zbor 
Draženci Prosvetnega društva Staneta Petroviča s 
Hajdine pod vodstvom Jurija Cučka. moški zbor 
Prosvetnega društva Alojza Štrafela iz Markovec 
pod vodstvom Janeza Bezjaka. mešani zbor Pro-
svetnega društva Frančka Kozela iz Cirkulan pod 
vodstvom Jožeta Dmikoviča, moški zbor Prosvet-
nega draštva Grajena pod vodstvom Ladislava 
Pulka. mešani zbor Kultumo-prosvetnega društva 
Miklavž pri Ormožu pod vodstvom Leona Laha, 
mešani zbor PD Franceta Prešerna iz Vidma pod 
voHstvoiT' <̂.„̂ 1-: ,»w>r Prosvet-

nega društva Alojza Arnuša iz Rogoznice pod 
vodstvom Grete Glatz, moški zbor KG P Ptuj pod 
vodstvom Jožeta Drnikoviča ter Komorni moški 
pevski zbor Ptuj pod vodstvom Franca Lačna. 

Gostitelji revije — člani Prosvetnega društva 
Muretinci — so se tokrat zares odlično izkazali, 
saj so vse pevce lepo pogostili, obenem pa so jim 
skupaj s članicami aktiva kmečkih žensk pričarali 
še prisrčen drugi — zabavni del večera, v katerem 
je bilo zapetih še vsaj enkrat toliko pesmi kot na 
reviji. 

Drugi del letošnje 15. revij epevskih zborov ob-
čine Ptuj pa bo v petek, 24. februarja, ob 19. uri v 
dvorani Narodnega doma v Ptuju. Nastopilo bo 
prav tako deset zborov, in sicer moški zbor gasil-
skega društva iz Hajdoš, ženski zbor Društva upo-
kojencev Kidričevo, leskovški oktet Prosvetnega 
društva Leskovec, mešani zbor Društva upokojen-
cev Ptuj, moški zbor DPD Svoboda Majšperk, de-
kliški zbor PD Vitomarci, moški zbor TGA Kidri-
čevo, mešani zbor PD Ruda Severja Gorišnica, 
ptujski nonet Obrtnega združenja Ptuj ter mešani 
zbor PD Podlehhik., ^ 

M. Ozmec 

Letna konferenca NKAlumin 
Na letni konferenci so se zbrali člani nogometnega kluba Alu 

nij iz Kidričevega. Zelo kritično so pregledali delo društva v p,, 
klem letu. Kljub temu da niso dosegli vsega, kar so si zadali, so v 
nimivih razpravah ugotovili, da jih v letošnjem letu čaka še veliko i 
log tako na tekmovalnem kot pri organizacijskem delu. Še vedno 
so prepričani, da bodo samo z dobrim delom, s predvsem svojim, 
drom, z navezovanjem stikov s sosednjimi klubi in z enotno politi 
dosegli načrte. ^lajnj 
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ODGOVOR NA PISANJE O TRNOVSKI VASI 

Ruši lahko vsakdo — kdo bo gradil? 
Oglašam se na članek, ki ga je napisala 

tov. Darja Lukman, predsednica OK ZSMS 
F*tuj in novinarka, kajti blatenja in zahrbtne, 
umazane igre, ki jo pomaga igrati hote ali 
nehote ne razumem. 

Bil sem predsednik skupščine Trnovske va-
si pretekli dve leti. f unkcijo sem sprejel ne-
pričakovano. Kot kmet, ki ima veliko dela, 
sem poskušal delati, kot sem zmogel. 

Ali je bilo prav ali ne, bo pokazal čas. Ven-
dar je v kraju teklo življenje naprej. Poskuša-
li smo urejati sprotne zadeve in reševali pro-
bleme po želji ljudi, seveda v okviru danih 
možnosti. V prvem letu mandata smo uspeli 
zagotoviti naš delež sredstev za 3 km druge 
plasti asfalta. Ce takrat tega ne bi storili, bi 
se sedaj na teh cestah vozili že po makada-
mu. Že takrat smo naleteli na skupino ljudi, 
ki svojega deleža denarja po ključu, spreje-
tem na zboru krajanov, ni dala, ampak je za-
čela spretno metati polena pod noge, pa če-
prav so nekateri potem svoj delež vseeno da-
li. 

Problemi so se pojavljali drug za drugim; 
najpre j avtobusno postajališče v Ločiču, kar 
so krajani Ločiča začeli uspešno reševati. Sle-
dila je inšpekcijska prepoved za delovanje 
splošne in zobozdravstvene ambulante, kar je 
med ljudmi dvignilo precej prahu. Poskušali 
smo iskati najcenejše in najhitrejše rešitve, 
vendar brez uspeha. Sanacija obstoječih pro-
storov ni bila mogoča, nimamo pa na voljo 
drugih ustreznih prostorov za morebitno 
adaptacijo. V razgovorih s predstavniki 
zdravstvenega centra in zdravstvene skupno-
sti iz Ptuja smo prišli do ugotovitve, da pride 
v poštev le novogradnja; za to smo se krajani 
tudi odločili na referendumu za redni samo-
prispevek v začetku lanskega leta. Gradn jo 
zdravstvene postaje smo dali na prvo mesto. 
Imenovan je bil gradbeni odbor in začele so 
se priprave na gradnjo. 

Zbrali smo les za ostrešje, pričeli smo ure-
jati tudi potrebno dokumentacijo. V razgovo-
rih s sosednjima KS (Vitomarci, Destrnik) sta 
nam le-ti postavili zahtevo po našem večin-
skem deležu pri gradnji. V okviru domače 
K K SZDL so se pojavila razmišljanja o neki 
večji prireditvi, katere izkupiček bi prav tako 
namenili za gradnjo zdravstvene postaje. Ker 
smo po oceni projektantov objekta ugotovili, 
da bi gradnja iz rednega samoprispevka tra-
jala približno 15 let, smo se sredi lanskega le-
ta odločili za posebne pogodbe. Sklenjenih 
jih je bilo okrog 400. Za njihovo sklepanje 
smo člani gradbenega odbora porabili 
ogromno časa in nam je na koncu zmanjkalo 
volje hoditi od hiše do hiše prosjačit kot za 
sebe. Zopet nam je ista skupina ljudi začela 
metati polena pod 'noge. 

Izpostavljali smo problem finančne plati 
gradnje na vseh sestankih. V razpravah pa 

smo vedno pogrešali sodelovanje naše mla-
dinske organizacije; ta se tudi v druge akcije 
ni organizirano vključevala. 

Glede na število sklenjenih pogodb (z ne-
kaj manj kot polovico volilnih upravičencev) 
se je postavljalo vprašanje, ali bi bili res le-ti 
sami dolžni financirati objekt, ki bi ga pozne-
je uporabljali vsi krajani. Prav iz vasi Ločič, 
kjer sicer nihče ni sklenil pogodbe, ker člani 
gradbenega odbora, ki so imeli to nalogo, ni-
so šli med ljudi, je na predsedstvu K K SZDL 
prišla pobuda za uvedbo posebnega samopri-
spevka. V ta namen so bili sklicani sestanki 
po vaseh. Le v eni vasi - v Sovjaku je bi-
lo mnenje vaščanov glede uvedbe posebnega 
samoprispevka deljeno. Zatem je bil zbor 
krajanov, na katerem je bil soglasno sprejet 
sklep o uvedbi posebnega samoprispevka za 
gradnjo zdravstvene postaje. Določen je bil 
čas trajanja (17 mesecev) in višina obremeni-
tve (3 stare milijone mesečno po osebi). 

Na tej podlagi je svet skupščine KS pripra-
vil predlog sklepa za razpis referenduma in 
ga predložil skupščini v potrditev. Sporna 
skupščina resnično ni bila sklepčna. Zakaj 
delegati niso prišli, lahko le ugibam. Morda 
pa ne gre spregledati dejstva, da so prav iz 
šolskega kolektiva manjkale tri tovarišice 
(med njimi tudi predsednica K K SZDL) in 
predsednik mladinske organizacije. Čudno 
se mi namreč zdi, da sta dve od teh tovarišic 
že naslednje jutro želeli videti sklepe skupšči-
ne. Opravičujem se, če morda mislim preveč, 
vendar mimo resnice ne morem. 

Šele po objavi sklepa o uvedbi referendu-
ma za posebni samoprispevek se je predsed-
stvo naše mladine odločilo za akcijo, ki je bi-
la, kot so povedali, speljana na pobudo sta-
rejših krajanov. V pritožbi, s katero so mla-
dinci anketirali nekatere krajane, je bil neto-
čno naveden postopek razprave (morda na-
merno). Ni namreč omenjen zbor krajanov z 
dne 29. decembra 1988, katerega sklepi so bi-
li dejanska podlaga za razpis referenduma. 
Lažna je bila tudi navedba, da se ljudje na 
vaških sestankih niso strinjali z referendu-
mom. Da bi preprečili referendum, pa je bilo 
v tej pritožbi ponujeno razmišljanje o adap-
taciji starih prostorov zdravstvene ambulante 
oziroma o počasni gradnji nove zdravstvene 
postaje iz sredstev rednega samoprispevka. 

V nedeljo, 5. februarja letos, (en teden 
pred razpisanim referendumom) je bil skli-
can mladinski sestanek v Trnovski vasi, na 
katerega je prišla tudi predsednica O K 
ZSMS Ptuj tov. Darja Lukman, upravnik klu-
ba mladih in še en mladinec. V razčiščevanju 
pritožbe je tov. Darja Lukman dala vso potu-
ho predsedstvu naše mladine, saj zanjo sploh 
niso bile pomembne predhodne razprave in 
tudi ne naša pojasnila, temveč le nesklepčna 
skupščina. Ob koncu tega sestanka sta bila 
soglasno sprejeta sklepa, da so za zdravstve-

no ambulanto, z večino gla.sov prisotnih mla-
dincev pa tudi sklep proti referenduma. 

Zaradi tega sklepa v nedeljo, 12. februarja 
1989, referendum ni bil izveden, temveč je bil 
sklican zbor krajanov. Po dolgi in mučni raz-
pravi je ponovno več krajanov glasovalo za 
referendum kot proti njemu. Eden od mla-
dincev, ki je bil ves čas zbora najglasnejši 
(doslej pa ga še nismo videli v nobeni kraje-
vni akciji), je v imenu mladinske organizacije 
zahteval brezpogojen odpoklic predsednika 
skupščine, predsednice sveta in delegatov, ki 
so bili prisotni na sporni skupščini. Tega 
predloga navzoči v dvorani niso podprli 
(zanj je glasovala le moja žena). Tudi priso-
tni mladinci ne! Sam sem vztrajal pri odsto-
pu, kajti nesmiselno bi bilo, da še naprej de-
lam in se trudim, drugi pa za mojim hrbtom z 
umazanimi in zahrbtnimi dejanji rušijo. Od-
stopili so tudi predsednica sveta skupščine, 
podpredsednik sveta skupščine in še nekateri 
člani sveta in skupščine. Ne vem, kakšna raz-
mišljanja so jih vodila k temu; morda podob-
na kot mene.(?) 

Sprašujem se, kdo je človek ali skupina lju-
di, ki je to pritožbo sestavila. Zakaj hoče 
ostati v tajnosti, če je prepričana, d a j e delala 
za ljudi, dobro in pošteno? 

V kraju je trenutno precejšnja zmeda, ni 
enotnosti med mladino, ne med starejšimi; 
pojavil se je razdor med mladino in starejši-
mi. 

Ob tem se vsiljuje dvom, kdaj, če sploh 
kdaj, bomo uspeli v Trnovsko vas ponovno 
dobiti zdravnika in zobozdravnika, kar smo 
sicer imeli že nad 15 let. Kdo bo imel pogum 
za kraj še kaj delati, če naj pričakuje kamen v 
hrbet tudi od domače mladinske organizaci-
je, ki pa ima' v takem dejanju vso podporo 
predsednice občinske mladinske organizaci-
je? 

Tov. Darja Lukman, s svojim političnim 
delovanjem in novinarskim peresom ste uda-
rili po tistih, Ivi so delali in se trudili za razvoj 
kraja, prav nič pa vas niso motili na primer 
tisti delegati skupščine, ki se sporne seje niso 
udeležili. In kdo je kratil našim krajanom 
pravico do odločanja? Ali delegati nesklep-
čne skupščine, ki so z razpisom referenduma 
v bistvu dali ljudem možnost za svobodno 
odločanje, ali mladinska organizacija, ki je 
pod vašim \odstvom, tov. Darja, to prepreče-
vala? 

In tudi glede na dejstvo, da ste si dovolili 
širšo javnost pomanjkljivo in netočno obveš-
čati o dogajanjih na našem zboru krajanov 
dne 12. februarja letos, kateremu pa niste pri-
sostvovali, vas kot kmet, ki sem usposobljen 
le za trdo delo, vprašujem, kakšen »eksperi-
ment« ste si privoščili z mladino in drugimi 
krajani Trnovske vasi vi, predsednica O K 
ZSMS Ptuj in novinarka, tov. Darja Luk-
man? Franc Požegar 

Položnice burijo duhove 
Precej vročih sestankov je bilo mi-

nule dni, povod zanje in za precejšnjo 
nejevoljo kmetovalcev pa so položni-
ce s precej visokimi zneski za vzdrže-
vanje melioracijskih sistemov. Odvi-
sno od območja znašajo obremenitve 
na hektar meliorirane zemlje od štiri-
deset tisočakov pa skoraj do 600 tisoč 
dinarjev. Iz Ljubljane pr ihajajo men-
da očitki, da v ptujski občini nismo 
poskrbeli za vzdrževanje melioriranih 
območij , v katera je družba vložila 
ogromna nepovratna sredstva, in tako 
utegnejo učinki melioracij v nekaj le-
tih izginiti. Vzdrževanje melioracij je 
sicer predpisano tudi z zakonom, pa 
tudi kmetje se v veliki večini zavedajo 
nujnosti vzdrževanja, ne strinjajo pa 
se z visokimi obremenitvami za to de-
lo. 

Kmetijski kombinat svojih 1.700 
hektarov melioriranih površin že ne-
kaj časa redno vzdržuje. Čeprav po-
meni košnja trave v melioracijskih 
jarkih, vzdrževanje poti in pranje dre-
nažnih cevi tudi zanje velik strošek, 
vsa ta dela morajo-ijpraviti in jih tudi 
zmorejo, fizično in materialno. Tudi 
večja kmetijska proizvodnja na zaseb-
nih melioriranih površinah bo morala 
pokriti le stroške, vprašanje pa je, ka-
ko naj se kmetje organizirajo, da bo 
vse skupaj dobro organizirano in 
predvsem cenejše. 

Eden takih precej vročih pogovo-
rov je bil tudi v Dragonji vasi in tam 
so se zbrali lastniki zemlje na območ-
jih Jablan, Dragonje vasi in Mihov-
cev v krajevni skupnosti Cirkovce. 
Slišati je bilo precej predlogov in po-
bud, da kmetje večino potrebnih 
vzdrževalnih del opravijo sami, ob 
tem pa tudi pomisleke predstavnikov 
komiteja za kmetijstvo in občinske 
kmetijske zemljiške skupnosti, ki ima-
jo kaj slabe izkušnje z lastniki zemlje 
že iz priprav na izvedbo melioracij. 

Takrat mnogi niso želeli opravili 
predpisanega dela in ni verjeli, da so 
se od takrat toliko spremenili. Ce se 
vzdrževanja ne lotijo vsi, to ne more 
bili učinkovito. V Dragonji vasi so se 
tako dogovorili, da bodo o tem raz-
pravljali na zborih krajanov in se do-
govorili, ali je organizacijsko in mate-
rialno odgovornost pripravljena in 
sposobna prevzeti krajevna skupnost 
v sodelovanju s kmetijsko zemljiško 
skupnost jo ; to nalogo bi sicer lahko 
prevzele tudi melioracijske skupnosti. 

Pri tem so menda najdlje v krajevni 
skupnosti Vitomarci, kjer so že ugoto-
vili, da bodo z lastnim delom prihra-
nili precej denarja. Visoki zneski za 
vzdrževanje melioracijskih sistemov 
bodo gotovo v enako odločitev prisili-
li še kmete na drugih območjih. 

JB 

Zadnja vesl: 
Oba predsednika ptujskih 

kmečkih zvez sta se v torek na 
komiteju za kmetijstvo občine 
Ptuj s predsednico komiteja 
dogovorila o hitri dopolnitvi 
odloka o zbiranju sredstev za 
vzdrževanje melioracijskih si-
stemov. Na območjih, kjer bo-
do kmetje ustanovili meliora-
cijske odbore, ocenili potrebno 
vzdrževalno delo in se odločili 
za samostojno vzdrževanje, se-
danje položnice niso veljavne, 
sicer pa. Prva naloga je torej 
ustanovitev melioracijskih od-
borov na vseh območjih, kjer je 
bila izvedena melioracija. 

Le kdo bo prevzel MO-8 
Gre za 127 hektarjev veliko zamočvirjeno in poraščeno območje \ Ponger-

cah in Šikolah v krajevni skupnosti Cirkovce, skupaj z MO-9 pa meri 292 hekta-
rov. Prv ih 127 hektarov predstavlja že nekaj časa sporno območje, sporno zara-
di tega, ker je nekakšen otok med melioracijsko urejenimi površinami in ker se 
tega območja investitorsko nihče ne upa lotiti. 

Zgodba s e j e pričela leta 1982. Takrat je Kmetijski kombinat Ptuj podpisal 
pogodbo za melioracijsko ureditev vseh 292 hektarov, od tega je 165 hektarov 
družbene in omenjenih 127 hektarov zasebne zemlje. Od Zveze vodnih skupno-
sti je Kombinat prejel tudi denar, za zasebni del 29 milijonov dinarjev. Stroji so 
najpre j zabrneli na Kombinatovi strani MO-8 in 9. Ker je območje zelo zahte-
vno, je moral Kombinat poleg nepovratnih sredstev Zveze vodnih skupnosti 
vložiti še precej svojih. Tega za 127 hektarov v zasebni lasti seveda ni mogel, tu-
di od Zveze vodnih skupnosti dodatnih sredstev ni bilo in tako je delavski svet 
tozda Dravsko polje sprejel sklep, da odstopa od izvedbe melioracij na tem ob-
močju. O tem so obvestili tudi komite za kmetijstvo občine R u j in Kmetijsko 
zadrugo Lovrenc. 

Kot kaže,,je pri tem nekaj let ostalo, dokler niso kmetje pričeli spraševati 
in iskati resnico o MO-8. Iz njihovih besed sklepamo, da so jo izvedeli šele na 
nedavnem sestanku v Dragonji vasi. Kmetijski kombinat je 13. decembra lani 
vrnil Zvezi vodnih skupnosti 29 milijonov dinarjev, nato pa 6. februarja letos še 
149 milijonov dinarjev revalorizacijskih in rednih obresti, skupaj torej nekaj 
man j kot 18 starih milijard. In za Kombinat se je zadeva s tem končala. Ni pa 
znano, kdo bo sedaj prevzel investitorstvo za melioracijo tega območja. Najbolj 
pristojna je območna Kmetijska zadruga Dravsko polje, vendar njen direktor 
glasno poudar ja , da je to za zadrugo prevelik finančni zalogaj. Danes bo po-
trebno za melioracijo 127 hektarov zagotoviti na jmanj novo milijardo, sredstva, 
ki jih je vrnil Kmetijski kombinat, bi torej zadostovala le za kakih 20 hektarov. 
Veliko vprašanje je tudi, ali bo Zveza vodnih skupnosti še enkrat namenila 
sredstva za isto območje. Vsekakor velja poskusiti in se s projekti in predračuni 
ter temeljito obrazložitvijo znova pojaviti pred recenzijsko komisijo. Vendarle 
pa se Kombinat ne bi smel vsemu tako elegantno ogniti, saj je krepko vmešan v 
razvozlavanje tega gordijskega vozla. Že zaradi dobrega imena in tradicionalno 
dobrih odnosov, ki jih imajo kmetje in Kombinat na tem območju! 

J. Bračič 

DKLOVNA NKZCODA V TCA 
KIDRIČKVO 

Neprevidnost je prejšnji teden 
botrovala delovni nezgodi v 
TGA Kidričevo, ki je imela za 
posledico hudo telesno poškod-
bo. V novi Elektrolizi si je Ibra-
him Ibrahimbegovič, delavec 
Tehnimetala iz Zagreba, ob elek-
trolitski peči hotel prižgati ciga-
reto. Pri tem je stopil na skorjo 
taline in ta se je vdrla. Z nogo se 
je vgreznil v talino, ki je imela 
temperaturo okoli 960 stopinj 

Celzija, in se zato hudo poško-
doval. 

Z MOPKDOM V KOLESARJA 
Prejšnji torek zvečer se je po 

cesti v Spodnjem Velovleku pe-
ljal z mopedom Branko Podhost-
nik. Vozil je preblizu desnega ro-
ba ceste, zato je zadel kolesarja 
Franca Slapiča iz Spodnjega Ve-
lovleka. Mopedist in kolesar sta 
padla. Pri tem se je kolesar huje 
ranil in so ga prepeljali v ptujsko 
bolnišnico. 

VOZNIK PO NESRKČI NI 
USTAVIL 

V nedeljo zvečer, 19. februar-
ja, se je Franc Pignar iz Cvetkov-
cev s kolesom peljal proti Ormo-
žu. Na ravnem delu ceste je pa-
del in obležal. Takrat je pripeljal 
mimo neznan voznik osebnega 
avtomobila in Pignarju zapeljal 
čez nogo. Voznik po nesreči ni 
ustavil in upajo, da ga bodo 
kmalu izsledili. Pignarja pa so 
težko poškodovanega prepeljali 
v ptujsko bolnišnico. f F 

Stavba brez trdnih 
temeljev se slej ko 
prej sama poruši 

Tovariš Franc Požegar. Spoštujem vas, še posebej od takrat, \ 
smo se skupaj tako vaša KS kot člani naše ekološke skupine ter vo, 
stva občinske konference borili proti gradnji hlevov v Trnovski va; 
Takrat vas je tako kot mene bolelo, da se o tem odloča v ozkih krogij 
mimo volje vaših krajanov. Spoštujem vas tudi kot kmeta, aktivnega 
kmečki zvezi, in tudi kot predsednika skupščine krajevne skupnos 
Trnovska vas in nikoli nisem ne javno ne zasebno omalovaževala vj 
in vašega truda — prej nasprotno. In ker vas spoštujem, sem bila tol 
ko bolj razočarana, da pravil igre niste upoštevali v svojem oko|j( 
Menim celo, da ste to naredili pod pritiskom in po nasvetu drugij 
kajti osnovnošolec ve, da nesklepčni sestanki ne morejo sklepati, j 
posebej pa ne o tako pomembni zadevi, kot je referendum za sam^ 
prispevek. Vaše mladince sem v tem podprla. Na njihov sestanek p 
smo vsi, ki nas omenjate, prišli na njihovo povabilo. Obstaja zapisnU 
iz katerega se vidi, da sem proti temu referendumu iz povsem načel 
nih razlogov, ker je pač nelegalen. To sem ves čas ponavljala in ta mj 
sel je vodilna tudi v uvodniku »Po domače? Ne hvala!«. Na zbon 
krajanov v nedeljo nisem bila, ker sem bila odsotna (na dopustu), b 
pa rade volje bila. O sklepih sem pisala na osnovi informacije, ki nj 
jo je po telefonu sporočila tajnica vaše KS Marija Muršec, pa se po 
tem z njo zmenite, kaj ste in česa niste sklenili na zboru. Prosim vas 
da nam dostavite v uredništvo zapisnik tega zbora. Pripravljena sen 
se opravičiti za tisti del napak, ki so nastale pri prepisovanju sporoči 
la vaše tajnice - če so seveda nastale. Še enkrat, tovariš Požegar: vai 
spoštujem, prav pa dam tudi mladincem, ki so se zavzemali za legal 
nost postopka. V tem jim je dala prav tudi komisija za pritožbe, ki de 
luje v okviru OK SZDL, in ste z njenim mnenjem prav gotovo sezna 
njeni. 

S spoštovanjem 
Darja Lukman 

Zlatoporočenca s Podlož 
Na matičnem uradu v Ptuju je bilo v soboto, 18. februarja, spet 

slovesno. Za zlatoporočenca sta bila proglašena JAKOB in ANGELA 
TO PO LOVEC s Podlož 82 v KS Ptujska Gora. Jakob je bil rojen 23. 
7. 1909 v Stopercah, Angela, roj. Korže, pa 15. 5. 1919 na Podložah. 
Poročila sta se 20. 2. 1939 v Majšperku. Oba sta bila delavca v TVI 
Majšperk, Jakob polno delovno dobo. Angela pa 20 let. Delala pa sta 
tudi doma na majhni kmetiji. Zlasti na Angelinih ramenih je ležala 
vsa skrb za gospodinjstvo in nego otrok. Kar devet otrok se jima je ro-
dilo v zakonu, danes pa se veselita tudi ob 11 vnukih. 

Zlatoporočencema tudi naše čestitke in dobre želje! 
FF 

Jakob in Angela Topolovec med svojimi najdražjimi In drugimi svati ob 
razglasitvi za zlatoporočenca. 

(Foto: Langerholc.) 

Rodile so: 
Darinka Kovačec, Formin 

14/a — Vanjo; Zdenka Brod-
njak. Vel. Vrh 74 - Saška; An-
gelca Svenšek, Zagrebška 49 — 
dečka; Katarina Mlakar, Gorenj-
ski Vrh 52 — deklico; Ana Vel-
din, Ul. 5. prek. brig. 17 - Kajo; 
Vlasta Pisanec, Ul. 5. prek. brig. 
6 — deklico; Marija Vidovič, 
Dravci 5 — deklico; Alenka Kri-
žan, Ul. 5. prek. brig. 2 — Gre-
gorja; Ida Fideršek, Stogovci 7 
- deklico; Cvetka Prajner, I lov-

ci 1 — Mihaela; Vekoslava Šegu-
la, Arbajterjeva 5 — Ulriko; 
Gordana Bii^č, Ul. 25. maja 3 — 
dečka. 
Poroka: 

Franc Erjavec, Kidričevo, In-
dustrijsko naselje 1, in Darinka 
Lazar, Kidričevo, Industrijsko 
naselje I. 
Umrli so: 

Antonija Damijan, Dom upok. 
Ptuj, roj. 1915, umrla 11. febr. 
1989; Gera Šprah, Lancova vas 
94, roj. 1910, umrla 12. febr. 
1989; Štefan Mihelak, Šikole 73, 
roj. 1910, umrl 11. febr. 1989; 
Ludvik Goričan, Krambergerje-
va pot 4, roj. 1923, umrl 13. febr. 
1989; Martin Plohi, Formin 18, 
roj. 1909, umrl 13. febr. 1989; Jo-
žef Capuder, Reševa 9, roj. 1913, 
umrl 14. febr. 1989; Mirko Tor-
bica, Zavod dr. M. Borštnarja, 
roj. 1966, umrl 14. febr. 1989; 
Rozalija Muršec, Krčevina pri 
Vurbergu 148, roj. 1926, umrla 
14. febr. 1989; Stanka Kovačec, 
Osluševci 58, roj. 1968. umrla 13. 
febr. 1989; Neža Kozel, Zg. Le-
skovec 13, roj. 1909, umrla 15. 
febr. 1989; Konrad Vela, Dom 

upok. Ptuj, roj. 1912, umrl 16. 
febr. 1989; Terezija Trančar, Ko-
renjak 30, roj. 1909, umrla 16. 
febr. 1989; Rudolf Cesar, Dom 
upok. Ptuj, roj. 1909, umrl 17. 
febr. 1989; Matilda Bedenik, 
Ptujska Gora 56, roj. 1933, umrla 
18. febr. 1989. 

TEDNIK 
izdaja Zavod za časopisno in 
radijsko dejavnost RADIO-
TEDNIK, 62250 Ptuj, Vošnja-
kova 5, poštni predal 99. Ure-
ja uredniški kolegij, ki ga se-
stavljajo: direktor in glavni 
urednik Franc Lačen, odgo-
vorni urednik Ludvik Kotar, 
tehnični urednik Štefan Puš-
nik, novinarji Jože Bračič, 
Ivo Ciani, Majda Goznik, Dar-
ja Lukman, Martin Ozmec 
in Nataša Vodušek ter novi-
nar-lektor Jože Šmigoc. 
Uredništvo in uprava: Radio-
Tednik, telefon: (062) 771-261 
in 771-226. Celoletna naročni-
na znaša 75.000 dinarjev, za 
tujino 120.000 dinarjev. Žiro-
račun pri SDK Ptuj: 
52400-603-31023. Tiska ČGP 
Večer, tozd Mariborski tisk, 
Maribor. Na podlagi zakona o 
obdavčevanju proizvodov in 
storitev v prometu Je TEDNIK 
uvrščen med proizvode, za 
katere se temeljni davek ne 
plačuje. 


